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وزیر اقتصاد:

صف دریافت وام 
ازدواج جمع می شود

جزئیات افزایش 
رقم یارانه ها اعلام شد

خانه های خالی بانک ها به 
مزایده گذاشته  می شود
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سرمقاله

ضرورت حفظ 
نیروی کار

احیــای واحد های تولیدی 
و جلوگیــری از تعطیلــی 
کارخانه هــا و بیــکاری 
کارگــران اقدامی مثبت در 
جهت حمایت از واحد های تولیدی توســط قوه 
قضاییه بوده اســت. این امر نه  تنها موجب حفظ 
نیروی کار خواهد شــد بلکه به صورت مستقیم 
بر مساله اقتصاد و تولید کشــور اثرگذار است.  در 
گذشته زمانی که بنگاه های اقتصادی دچار مشکل 
می شــدند، بانک ها اقدام به مصادره اموال آن ها و 
تغییر کاربری می کردند، اما خوشبختانه قوه قضاییه 
به این امر ورود کرده و با قوانین جدید اجازه تعطیلی 

و مصادره بنگاه ها...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی 
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جزئیات شاخص های فناورانه و 
کسب و کار ارزیابی دانش بنیان ها

دانش بنیان ها به نوپا 
نوآور و فناور تقسیم شدند

2 هزار واحد غیرفعال تولیدی به چرخه فعالیت بازگشتند

صدرنشینی در احیای  واحد های  راکد
صفحه3

صفحه4

حمایت  از  شرکت های  فناور در قالب  اعتبار  مالیاتی
معاون   علمی   و   فناوری   خبر   داد:

براساس مدل جدید ارزیابی دانش بنیان ها، شاخص 
های فناورانه، کسب و کاری و اقتصادی دانش بنیان 
های نوپا، نوآور و فناور برای پذیرش مشخص شد. 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری آئین نامه جدیدی را برای ارزیابی و حمایت 
از شــرکت ها و مؤسســات دانش بنیان به تصویب 
رســاند که این آئین نامه از اوایل مردادماه اجرایی 
شد؛ براساس مدل جدید شرکت های دانش بنیان 
به ۳ دســته نوپا، نوآور و فناور تقسیم شدند و دیگر 
خبری از شــرکت های نوع یک، دو و یا سه نیست. 
شرکت های نوپا به شرکت هایی گفته می شود که در 
حوزه تحقیق، طراحی و توسعه محصولات و خدمات 
فناورانه فعالیت دارند ولی هنوز از نظر کسب و کاری 
و اقتصادی به بلوغ کافی نرســیده اند. شرکت های 
نوآور اما به شرکت هایی اطلاق می شود که حداقل 
یک محصول در فهرست مالا و خدمات دانش بنیان 
دارند، بر فرایند طراحــی و تولید محصولات دانش 
بنیان مسلط بوده و دارای رشــد پایدار در تولید و 
فروش اندها باشند. ســهم فروش دانش بنیان در 
این شرکت ها کمتر از ۵۰ درصد است. شرکت های 
دسته سوم یعنی فناورها، شرکت هایی هستند که 
دارای حداقل یک محصول/خدمات فناورانه موجود 
در فهرســت کالا و یا خدمات دانش بنیان بوده و بر 
فرایند طراحی وتولید آن محصول مســلط بوده و 
سوابق و مستندات توسعه محصول را دارا باشند. این 
شرکت های باید از رشد پایدار در تولید و فروش خود 
برخوردار باشد و تمرکز اصلی فعالیت های اقتصاد 
یک تجاری شرکت باید در حوزه دانش بنیان بوده و 
سهم فروش دانش بنیان از کل فروش شرکت حداقل 
۵۰ درصد باشد. این دســته بندی جدید اهداف و 
دلایل مختلفی را دنبال می کند؛ نخست اینکه حدود 

۶۰ درصد از شرکت های تأیید...

اجتماعی

مدیرکل اداره منابع طبیعی و آبخیزداری استان تهران 
با تاکید بر اینکه اداره کل منابع طبیعی مخالف ساخت 
سازه های سنگین در پارک های جنگلی است، گفت: 
شهرداری تاکنون به  صورت رسمی در خصوص ساخت 
هتل در مناطق جنگلی تهران با ما نامه نگاری نکرده 
است. چندی پیش اخباری مبنی بر ساخت هتل های 
چندستاره در پارک های جنگلی تهران منتشر شد که 
انتقاداتی را به همراه داشت. این پارک ها نقش مهمی در 
کنترل آب های سطحی وحفظ منابع آب، تغذیه سفره 
آب های زیرزمینی، تعدیل آب و هوا و بهبود خرداقلیم 
یک منطقه، کاهش آلودگی هوا و فرسایش و حفظ و 
تولید خاک، افزایش پایداری خاک و جلوگیری از رانش  
زمین دارند علاوه بر آن تفرجگاه برای انسان محسوب 
می شــوند و حفظ و توسعه زیســتگاه حیات وحش، 
جانوران و پرندگان را در پی دارند بنابراین ســاخت  
وسازها و ایجاد سازه های سنگین در آن ها می تواند به 
طبیعت و سرانه فضای سبز تهران که درگیرآلودگی 
هوا و...است، آسیب زیادی وارد کند. رضا بیانی درباره 

میزان جنگل های دست کاشت تهران اظهار کرد: استان 
تهران دارای ۲۶ هزار هکتار جنگل دست کاشت است 
و با وجود کمبود بارش  حتی در مناطقی که به تازگی 
جنگل کاری شده و نیاز به چهارسال آبیاری و مراقبت 
داشتند، این کار را انجام دادیم. در جنگل هایی که احاله 
مدیریت کردیم نیز باید این افراد به تعهدات خود پایبند 
باشند و آبیاری را به خوبی انجام دهند.  بیانی در پایان در 
مورد خبرهای منتشر شده مبنی بر ساخت هتل های 
چندستاره در جنگل های دست کاشت تهران توسط 
شــهرداری تهران اظهار کرد: اداره کل منابع طبیعی 
استان مخالف هرگونه ساخت و سازی در جنگل کاری ها 
است. شــهرداری نیز تاکنون به صورت رسمی در این 
خصوص با ما نامه نگاری نکرده است حتی در مبحث 
احاله مدیریت نیز چنین چیزی وجود ندارد و مبنا بر 
استفاده از سازه های سبک است و در قراردادهای ماده 
۳ قانون حفاظت و بهره  برداری از جنگل ها و مراتع نیز 
مطرح نشده اســت که در پارک های جنگلی بتوانیم 

سازه های سنگین همچون هتل بسازیم.

رییس مرکز اورژانس تهران به تشریح اقدامات 
این سازمان پرداخت. توکلی رییس مرکز اورژانس 
تهران در نشست خبری به تشریح اقدامات این 
سازمان پرداخت و گفت: از ابتدای سال ۱۴۰۲ 
اورژانس استان تهران شــکل گرفت و اورژانس 
استان تهران به عنوان بزرگترین اورژانس کشور 
تلقی می شــود و ۲۵ درصد مأموریت های کل 

کشور در این استان است.
وی گفت: در چهار ماهه اول ســال تــا به امروز 
۹۰۰ هزار تماس از سوی مردم داشتیم که این 
موضوع نشــان دهنده اقدامات مهــم اورژانس 
اســت. راه اندازی پایگاه هوایی بوستان ولایت 
یکی از اقدامات مهم اورژانس تهران بوده است.

وی گفت: سال گذشته بیش از ۴۵۰ هزار سورتی 
پرواز بالگرد هواناجا داشته است.

توکلی با بیان اینکه تهران نیــاز به ۷۰۰ پایگاه 
اورژانس گفت: حدود ۳۰۰ پایگاه عقب ماندگی 
داریم. کمبود ناوگان آمبولانس بسیار جدی است 
همچنین ما با کمبود نیرو مواجه هســتیم.وی 
افزود: ۸۰ درصد ناوگان اورژانس تهران فرسوده 
است و ۸۰ دستگاه آمبولانس سالم داریم. ما به 
ازای هر پایگاه ۱۵ نیــروی عملیاتی نیاز داریم 
اما الان در هر پایگاه ۶ نفر فعال هستند و قانون 
ارتقای بهره وری به دلیل کمبــود نیرو اجرایی 

نشده است.
رییس مرکز اورژانس تهران با اشــاره با حضور 
بانوان گفت: این اورژانس مختص بانوان است و 
در حال حاضر تهران ۴ پایگاه اورژانس بانوان دارد 
و تلاش می کنیم پنجمین پایگاه نیز راه اندازی 
شــود.وی تصریح کرد: روزانه ما ده هزار تماس 

در اورژانس تهران داریم کــه از این تعداد ۸۰۰ 
ماموریت به بیمارستان می رسد .توکلی ادامه داد: 
در بودجه ۱۴۰۰ معافیت گمرکی آمبولانس ها 
دریافت شد و خیرین هم می توانند از این قانون 

استفاده کنند.
وی گفــت: کارهای مناقصــه آمبولانس برگزار 
شده و به دنبال تامین آمبولانس هستیم و مقرر 
شد خیرین در حوزه واردات آمبولانس مقرر شد 
ورود کنند.رییس مرکز اورژانــس تهران ادامه 
داد: در تهران به خاطر شرایط خاص جغرافیایی 
دستورالعمل فاصله گذاری پایگاه ها اجرایی نشده 
است. ما نیاز به ملکیت داریم و باید این پایگاه ها 

باید از لحاظ تعداد و توزیع استاندارد شوند.
وی در خصوص اســتخدام هــای جدید وزارت 
بهداشت گفت: ۳۵۰۰ نیرو در اورژانس استخدام 
خواهند شد که سهم تهران ۳۰۰ نیرو است.وی 
ادامه داد: بیش از ۱۸۰ موتورلانس فعال داریم و 
امیدواریم بتوانیم ۲۲۰ موتورلانس فعال در لحظه 
داشته باشــیم. وی در خصوص خروج نیروها از 
ااورژانس به دلیل سختی کار، گفت: سختی نوع 
کار و تعداد بالای مأموریت ها، باعث شده برخی 

از همکاران ما تصمیم به جدایی بگیرند.
توکلی افزود: خروج نیروها از اورژانس، باعث افزایش 
بار مالی حوزه سلامت خواهد شد و از همین رو، باید 
انگیزه ها را برای نیروهــای اورژانس بالا برد.وی با 
عنوان این مطلب که همه جور تماس با اورژانس 
داریم، گفت: بعد از کرونا، حجم تماس ها افزایش 
پیدا کرد.توکلی افزود: اعزام آمبولانس به صحنه 
مأموریت به معنای اعزام به بیمارســتان نیست و 

همکار ما باید تشخیص بدهد.

دبیر ســتاد امر به معــروف گفت: درخواســت ما از 
نمایندگان مجلس این اســت که در بررسی مواد این 
لایحه به دغدغه های متدینین، انقلابیون، تشکل های 
مردمی و ستاد امر به معروف و نهی منکر توجه کنند 
تا قانونی جامع و پاسخگوی نیاز های امروز جامعه به 
تصویب برسد. حجت الاسلام محمدحسین طاهری 
دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر درباره ضرورت 
طرح عفاف و حجاب گفت: کشور نیاز به قانون جامع 
و کاملی برای پاســداری از جامعه در برابر آسیب های 
اخلاقی و اجتماعی دارد و امیدواریم با تصویب این قانون 

بخشی از این معضلات برطرف شود.
وی با دفاع از کلیات لایحه حمایت از خانواده از طریق 
ترویج عفاف و حجاب خواســتار توجه به دغدغه های 
ستاد، متدینین، منتقدان و تشــکل های مردمی در 
بررسی نهایی این لایحه شــد و گفت: تصویب قانونی 
کارآمد و دارای بازدارندگــی لازم را در حوزه عفاف و 

حجاب یک ضرورت است. درخواست ما از نمایندگان 
مجلس این اســت که در بررســی مواد این لایحه به 
دغدغه های متدینین، انقلابیون، تشکل های مردمی 
و ستاد امر به معروف و نهی منکر توجه کنند تا قانونی 
جامع و پاســخگوی نیاز های امروز جامعه به تصویب 

برسد.
دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر پیشنهاد های 
تکمیلی برای استحکام هر چه بیشتر این لایحه ارائه کرد 
و گفت: تقویت بحث آموزش، پیش بینی حضور متهمان 
در کلاس های مشــاوره، حمایت جــدی از آمران به 
معروف و ناهیان از منکر و تشکل های مردمی، انتظارات 
ستاد از نمایندگان مجلس است. طاهری تصریح کرد: 
باید بستری فراهم شــود که یک آمر به معروف بدون 
دغدغه و در آســایش به راحتی تذکر لسانی بدهد و 
برخورد های بازدارنده ای با متجاهرین و حرمت شکنان 

صورت پذیرد.

خواهد شــد یا نه. به نظر من در زمینه موسیقی 
درصد زیــادی از مردم ایران دوســت دارند که 
موسیقی کشورمان این مشکلات اولیه که در هیچ 
کجای دنیا نیست را نداشته باشد، به همین دلیل 
شرکت در این جلسه را به نوعی اعتراض خودم 

می دانم تا نظر هایم را بگویند.
پیش نویس را به ما دادند و مطالعه کردیم، هیچ 
کدام از ما از این ســند با خبر نبوده ایم. رئیس 
جمهور خواسته بود تا این سند از سوی اهل فن 
مورد بررسی قرار بگیرد که ما هم پس از مطالعه 
نظر خود را اعــلام کردیم، نتیجــه اش این بود 
که این ســند مورد قبول هیچ کدام از ما )اهالی 
موسیقی حاضر در این جلسه( قرار نگرفت. ما در 
حدود ۴۰ صفحه یادداشت دراین باره نوشته ایم 
و به نظر من باید برای نوشتن سندی تازه تلاشی 
دوباره شکل گیرد. چه ما مخالف و چه ما موافق 
باشیم، سندهایی در کشور تهیه می شود و جزئی 
از قانون کشور می شود، حتی اگر ما موضع خنثی 

بگیریم و خطر نکنیم.«
پس از شنیدن صحبت های حســین علیزاده، 
ســراغ زنده یاد علی مرادخانــی رفتیم که آن 
زمان معاون هنری وزیر ارشاد بود. مرادخانی ۹ 
سال پیش درباره جلسه بررسی سند راهبردی 
موســیقی گفت: »در این جلسه سند راهبردی 
موسیقی کشور که توسط دبیرخانه شورای عالی 
انقلاب فرهنگی تهیه شده و ان شاءالله در آینده 
به تصویب خواهد رســید مورد بررسی و بحث و 

گفت وگو قرار گرفت.
فعلًا موضوعات به صورت میدانی در حال بررسی 
است و قرار شد تا در آینده در زمینه های مختلف 
کمیسیون ها و کارگروه هایی تشکیل شود تا اگر 
قرار است سندی به تصویب شورای عالی انقلاب 

فرهنگی برسد، ســندی متقن، دقیق، درست و 
با توجه به همه ویژگی های مورد نیاز موســیقی 

کشور باشد.
این اتفاق، اتفاق مبارکی است چراکه مصوباتی 
هستند که بدون هیچ تحقیق و پژوهشی تهیه، 
تصویب و حتی ابلاغ می شوند، اما نتیجه خوبی 
که از این جلسه حاصل شد این بود که مشخص 
شد این ســند نیاز به بررسی بیشــتر با حضور 
متخصصان و فعالان این حــوزه دارد.« در چند 
سال گذشته، به صورت جسته گریخته و گه گاه، 
خبری از تدوین ســند ملی موسیقی به گوش 
می رسید، اما هیچ کدام به اقدامی عملی منجر 
نشد، حالا و پس از گذشــت ۹ سال از نخستین 
جلسه ای که برای تدوین سند موسیقی برگزار 
شــد، باز هم خبر تدوین و ابلاغ سند موسیقی 

سرزبان ها افتاده است.
اردیبهشت سال جاری )۱۴۰۲( شورای هنر با 
حضور وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی و تعدادی 
دیگر از مدیران مجموعه های دولتی و غیردولتی 
مرتبط با حوزه موسیقی تشــکیل جلسه داد تا 
سند ملی موسیقی را بررسی کند، از آن جلسه و 
جزئیات سند ملی موسیقی هیچ چیزی منتشر 
نشــد؛ مگر یک خبر که کلیّت جلسه را روایت 
می کرد. وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی در آن 
جلسه گفته بود: از آنجا که »موسیقی« همواره 
به عنوان پرمصرف ترین حوزه هنری کشــور در 
آمایش های مختلف با فاصله بسیار در صدر قرار 
دارد، مباحث و موضوعــات مرتبط با آن همواره 
مورد توجه اقشار مختلف با سلایق متفاوت است 
و در این خصوص سند موسیقی می تواند به محل 
وفاق و نقطه وحدت سلایق و دیدگاه های مختلف 

در حوزه موسیقی بدل شود.

رییس دیوان عالی و دادســتان کل کشور منصوب 
شدند. مرکز رســانه قوه قضاییه اعلام کرد: مطابق 
اصل ۱۶۲ قانون اساســی، انتصــاب رئیس دیوان 
عالی کشور و دادستان کل کشــور از سوی رئیس 
قوه قضاییه باید از میان مجتهــدان عادل و آگاه به 
امور قضایی، با مشــورت قضات دیوان عالی کشور 
صورت گیرد؛ در دوره های پیشین در راستای اجرای 
اصل ۱۶۲، شیوه های مختلفی برای مشورت گیری 
از قضات دیــوان عالی اتخاذ می شــد؛ در این دوره 
در یک اقدام بدیع، حجت الاســلام والمســلمین 
محسنی اژه ای در روز ســوم مرداد در جمع تمامی 
قضات دیوان عالی حاضر شد تا همه آن ها را طرف 
مشــورت قرار دهد و نظرخواهی را از آن ها به عمل 
آورد. بر همین اساس، طی مراسمی با حضور مقامات 
قضایی و کشــوری و لشــکری، رئیس قوه قضاییه 
پس از مشــورت و اخذ نظر از تمامی قضات دیوان 
عالــی، حجت الاسلام والمســلمین منتظری را به 
سمت ریاست این دیوان منصوب کرد. همچنین با 
نظر مشورتی قضات دیوان عالی و حکم رئیس قوه 
قضاییه، حجت الاسلام والمســلمین موحدی آزاد 
که تاکنون عهده دار ریاست دادگاه انتظامی قضات 
بود، جایگزین حجت الاسلام والمسلمین منتظری 
در سمت دادستان کل کشور شــد. در این مراسم 
از خدمات و زحمات حجت الاســلام والمسلمین 
مرتضوی مقدم در سمت ریاست دیوان عالی کشور 
نیز تقدیر به عمل آمد و وی به عنوان مشــاور عالی 

رئیس قوه قضاییه منصوب شد.
محســنی اژه ای در ایــن مراســم با بیــان اینکه 
مأموریت های قوه قضاییه و ملزومات عملیاتی سازی 
این مأموریت ها، از امور بسیار خطیر و مهم می باشند، 

گفت: تحقق عدالت که از جمله مأموریت های قوه 
قضاییه است، صبر و تدبیر و روحیه جهادی و همدلی 
و همفکری می طلبد؛ اگر بخواهیــم به تنهایی و با 
فکر واحد، ماموریت های امــر قضا را اجرایی کنیم، 
کار مشکل و سخت می شود؛ همفکری و همدلی با 
همه ارکان نظام از ضروریات است. رئیس قوه قضاییه 
تصریح کرد: اگر نتوانیم مسائل زمان را درست بفهمیم 
و نحوه مواجهه صحیح با آن ها را دریابیم و نتوانیم 
اولویت ها را درک کنیم ممکن است فرصت ها را از 
دست بدهیم.رئیس قوه قضاییه بیان داشت: چنانچه 
بخواهیم در این کشتی نجات به مقصد نهایی برسیم 
باید تمام حواس و توجه مان به دســتورات و اوامر، 
ولی فقیه باشد؛ ولی فقیهی که با جامعیت و تدبیر و 

اخلاص، سکان دار کشتی انقلاب است.
رئیس دســتگاه قضا تصریح کرد: ما در قوه قضاییه 
موظف و مکلف به تحقق و گسترش عدالت و احیاء 
حقوق عامه و تعقیب و مجازات مجرمین و کسانی 
هســتیم که ارزش های الهی را زیر پا می گذارند و 
امنیت مردم را به هم می زننــد و اموال بیت المال را 
به یغما می برند؛ کسانی که هم فاسدند و هم فساد 
می کنند. علاوه بر این ها، ما موظف به تلاش در جهت 
اصلاح مجرمین نیز می باشیم. رئیس قوه قضاییه با 
تقدیر و تشکر از مسئولان و مدیران قوه قضاییه که 
همواره تکلیف مداری را در اولویت کاری خود قرار 
می دهند، گفت: در زمان مرحوم آیت الله هاشــمی 
شاهرودی، وقتی دادسراها احیا شده بود، به من اعلام 
کردند که خواهان تصدی چه مسئولیتی هستی و من 
در پاسخ بیان داشتم که من سرباز نظام و قوه قضاییه 
هستم و در هر مســئولیتی که توانایی آن را داشته 

باشم، ایفای وظیفه می کنم.

فرمانده کل سپاه پاسداران گفت: خبرنگاران صاحب 
تعهد و ســازنده و نگارنده واقعیت ها هســتند اما 

چگونگی انتقال واقعیت ها هم بسیار مهم است.
حسین سلامی در آیین بزرگداشت روز خبرنگار اظهار 
کرد: در دنیای امروز هیچ نقطه خنثی  وجود ندارد و 
هیچ خبرنگاری در دنیا بدون سوگیری  خاص و بدون 
قرارگرفتن در زمینه راهبردی یک محیط فعالیت 
نمی کند. آنچه که در دنیای خبر اتفاق می افتد یک 
واقعیت جدا از تاریــخ، جغرافیا و محیط اجتماعی ، 

وضعیت سیاسی، شرایط اقتصادی نیست.
وی با بیان اینکه مهم اســت که مــا عقبه جهانی 
رویدادی که آن را خبررسانی می کنیم بدانیم، اظهار 
کرد: دشمنان ما تلاش می کنند از درون حوادث، روند 
بسازند. یعنی اگر حادثه ای در نقطه ای روی بدهد آن 
را به یک خط ممتد و خط را به یک سطح و سطح را به 
فضا تبدیل کنند و از یک رویداد کوچک در مقیاس 

تاکتیکی یک اثر راهبردی بسازند.
فرمانده کل سپاه یادآور شــد: خبرنگاران با قدرت 

کلمات و تصاویر آشنا هستند. کلمات صاحب قدرت 
و تصاویر صاحب ظرفیت هستند، استعداد به حرکت 
درآوردن جوامع را دارند. قدرت تکثیر و انتقال، تغییر 
نگاه، نگرش و تهییج و تحریک کنندگی دارند و همه 
اینها در کلمات و تصاویــری که خبرنگاران مخابره 
می کنند، وجود دارد. البته در اصول خبرنگاری، خبر 
باید کوچکترین آسیب را به جامعه وارد کند اما وقتی 
خبر در فضای جنگ منتشر می شود، درست مانند 
مشابه آنچه در فضای جنگ سخت اتفاق می افتد، 
دشمنان تلاش می کنند با آتشباری از کلمات، ذهن ها 
را تخریب و اعتمادها را از بین ببرند. اراده ها را تسلیم 
و باورها را سست و ارزش ها را تغییر دهند و بر باورها 

غلبه کنند و ذهن و دل را در تسخیر خود بگیرند.
سلامی افزود: خبرنگاران صاحب تعهد هستند، تعهد 
و وفاداری به ارزش هایی که در دامنه آن قلم می زنند یا 
کلامی را منتشر و یا تصویری را می سازند. خبرنگاران 
سازنده و نگارنده واقعیت ها هستند و چگونگی انتقال 

یک واقعیت بسیار مهم است.

مخالفت با ساخت هتل در »پارک های جنگلی تهران«

شرایط اورژانس تهران اورژانسی است

سلامی: خبرنگاران سازنده و نگارنده واقعیت ها هستند
سياسیفرهنگی 

کلیات لایحه عفاف و حجاب قابل دفاع است

البته این به معنی این نیست که نظرهای من اجرا 
انتصاب رییس جدید دیوان عالی و دادستان کل کشور



اقتصاد2
ایران

شماره گذاری خودروهای بدون 
عوارض اسقاط متوقف شد

رئیس ستاد نوسازی ناوگان و اسقاط خودروهای 
فرســوده گفــت: شــماره گــذاری محصولات 
خودروسازانی که عوارض اسقاط ندادند، متوقف 
شد. به گزارش سازمان گسترش و نوسازی صنایع 
ایران، مهران ســالاریه گفت: با وجود اعلام قبلی 
تعدادی از تولید کنندگان خودرو و موتورسیکلت 
نســبت به ثبت نام و ارایه عوارض اسقاط تاکنون 
اقدام نکرده اند.  رئیس ســتاد نوســازی ناوگان و 
اسقاط خودروهای فرســوده افزود: براساس ماده 
10 قانون ساماندهی صنعت خودرو و اصلاحیه آن، 
یکی از ارکان شماره گذاری وسایط نقلیه تولیدی یا 
وارداتی نو شماره، دریافت مجوز از ستاد نوسازی 

ناوگان و اسقاط خودروهای فرسوده است.
وی بیان داشت: بر این اساس تمامی وسایط نقلیه 
نو شماره اعم از سبک، سنگین و موتورسیکلت برای 
دریافت مجوز شماره گذاری یا مشمول ارایه گواهی 
اســقاط و یا پرداخت عوارض مربوطه به صندوق 
حمایت از تحقیقات و توســعه صنایع پیشرفته 

وزارت صنعت، معدن و تجارت هستند. 
رئیس ستاد نوسازی ناوگان و اسقاط خودروهای 
فرسوده گفت: متاسفانه با وجود اعلام قبلی، هنوز 
تعدادی از تولید کنندگان خودرو و موتورسیکلت 
حتی نسبت به ایجاد صفحه خود در سامانه ستاد 
و ارایه عوارض اسقاط برابر قانون اقدام نکردند.  وی 
گفت: لذا برابر هماهنگی انجام شده با پلیس راهور 
فراجا شماره گذاری این دسته از تولید کنندگان 
متوقف شده است.  ســالاریه با بیان این که هیچ 
خودرویی نباید خارج از فرآیند ستاد نوسازی ناوگان 
و اسقاط خودروهای فرسوده شماره گذاری شود 
بیان داشت: تولید کنندگان یا واردکنندگان انواع 
خودرو باید نسبت به ثبت نام و ایجاد حساب کاربری 
در سامانه نوســازی ناوگان و اسقاط خودروهای 
فرســوده به نشــانی NNHK.ir اقدام و فرآیند 
مشخص شده را مطابق قانون برای دریافت مجوز 

شماره گذاری محصولاتشان طی کنند. 
وی افــزود: بدیهــی اســت خودروســازانی که 
شــماره گذاری آنها متوقف شده است پس از طی 
مراحل قانونــی مربوطه و ارایه گواهی اســقاط با 
پرداخت عــوارض مربوطه وفق قانــون مجددا 

می توانند خودروهای خود را شماره گذاری کنند.

گسترش روابط تجاری و بانکی 
ایران و سریلانکا

رئیس کل بانک مرکزی در دیدار با علی صدری وزیر 
امور خارجه سریلانکا با تاکید بر علاقه دو کشور بر 
گسترش روابط تجاری، توسعه روابط پولی و بانکی 
را لازمه تقویت و توسعه روابط اقتصادی دو کشور 
دانست. به گزارش بانک مرکزی، دکتر فرزین در این 
نشست با اشاره به اهمیت اتحادیه پایاپای آسیایی 
در توســعه روابط تجاری دو کشور گفت: اتحادیه 
پایاپای آسیایی بستر بسیار مناسبی برای توسعه 
روابط تجاری و پولی دو کشور است و از این بستر می 

توان برای تسویه مطالبات نیز بهره برد.
رئیس کل بانک مرکزی با ارائه پیشنهاد تشکیل 
کارگروه تخصصی و فنی بانکی و پولی میان بانک 
های مرکزی دو کشور افزود: تشکیل این کارگروه در 
تسریع و تسهیل موضوعات بانکی نقش مهمی می 
تواند داشته باشد و از ظرفیت ان برای توسعه روابط 
و همکاری های پولی و بانکی و مبادلات اقتصادی 

نیز می توان استفاده کرد.
دکتر فرزین توافقات صورت گرفته بین سریلانکا 
و ســایر نهادهای اقتصادی در ایران را مورد قبول 
بانک مرکزی دانســت و افزود: اگر هدف توسعه 
تجارت در دستورکار قرار دارد باید بانک مرکزی دو 
کشوری بسترهای پولی و مبادلات پولی را راهبری 
کنند. رئیس کل بانک مرکزی افــزود: ایران علی 
رغم تحریم های یک جانبه توانســته است روابط 
تجاری پایداری با شرکای تجاری خود برقرار کند 
بدون اینکه مشکلاتی برای شرکای تجاری از منظر 
تحریم ها ایجاد شود.  دکتر فرزین افزود: ایران در 
حال حاضر امادگی کامل برای همکاری با سریلانکا 
در جهت گسترش روابط پولی و تجاری در قالب 

اتحادیه پایاپای آسیایی را دارد.
در این دیدار علی صدری وزیر امور خارجه سریلانکا 
نیز با اشــاره به روابط طولانی و مستمر دو کشور 
آمادگی خود برای افزایش سطح تجارت دو کشور 
ا اعلام کرد و گفت: تشکیل کمیته دوجانبه بانکی 
میان ایران و ســریلانکا برای پیگیری موضوعات 
دوجانبه  و تســهیل امور تجاری قطعا به توسعه 
همکاری های دوکشــور ختم می شود. وزیر امور 
خارجه سریلانکا افزود: بانک مرکزی سریلانکا در 
بستر اتحادیه پایاپای آسیایی، اقدامات را پیگیری 
می کند. وی همچنین از حمایت هــای ایران از 
سریلانکا در صندوق بین المللی پول قدردانی کرد.

اخبار

وزیر امــور اقتصــادی و 
دارایــی دربــاره موانــع 
پیــش روی متقاضیــان 
وام ازدواج، گفــت: مطابق 
وعــده بانک مرکــزی تا 
پایان شــهریور صف دریافــت وام ازدواج به صفر 
می رسد. »سید احســان خاندوزی« درباره موانع 
و مشکلات متقاضیان وام ازدواج، افزود: در زمینه 
وام های ازدواج، بانک مرکــزی به صورت متمرکز 

بخشنامه های مربوطه را ابلاغ می کند.
وی ادامه داد: مســاله صف که موجــب نارضایتی 
مردم شده، درست است و اطلاعات شبکه بانکی نیز 
حاکی از این است که ۳00 هزار نفر در صف دریافت 
وام هستند. وزیر اقتصاد تاکید کرد: بانک مرکزی 
وعده داده تا پایان شهریور این صف به صفر خواهد 
رسید و پیگیری بانک مرکزی در موضوع وام ازدواج 

قطعی است.
خاندوزی درباره مالیات بر عایدی ســرمایه، گفت: 
در موضوع مالیات بر عایدی سرمایه، پس از نهایی 
شــدن فرآیند این مصوبه )یعنی اعمال اصلاحات 
شــورای نگهبان و مجمع تشــخیص مصلحت در 

مجلس شــورای اســلامی(، به طور رسمی ابلاغ 
می شــود. وی خاطرنشــان کرد: پس از ابلاغ باید 
مراحل قانونی طی شــود، با توجه به تاکید رییس 
جمهوری بر مبارزه با ســفته بازی و سوداگری در 
وزارت اقتصاد تلاش کردیم زیرســاخت های ابلاغ 

آیین نامه ها و مقررات فراهم باشــد تا پس از ابلاغ 
قانون به صورت رسمی بتوانیم در کوتاه ترین زمان 

اقدام کنیم.
وزیر امــور اقتصــادی و دارایی گفــت: در چهار 
ماه نخســت امســال نزدیک به ۴0 هزار میلیارد 

تومان درآمد ناشــی از مالیات بر ارزش افزوده به 
شــهرداری و دهیاری ها پرداخت شد که حاکی از 
رشد ۲ برابری است. »ســید احسان خاندوزی« از 
اداره مالیاتی غرب تهــران بازدید کرد و در جریان 
 مشــکلات مراجعه کننــدگان و کارمنــدان این 

مرکز قرار گرفت.
وی در حاشیه این بازدید گفت: در سال های اخیر 
کشــور به ســمت تامین منابع پایدار و غیرتورمی 
حرکت کرده و با شناسایی فرارهای مالیاتی اقدامات 
مناسبی در این راستا انجام گرفته است. وزیر اقتصاد 
با بیان اینکه در حال گذر از نوع سنتی اخذ مالیات به 
روش های هوشمند هستیم، افزود: در بازدید از این 
اداره مالیاتی میزان پیشرفت انجام امور الکترونیکی 
را بررسی کردیم و مشــاهدات ما حاکی است که 
نیازمند برون سپاری پرونده ها و اطلاعات و اطلاع 

رسانی دقیق به مودیان هستیم.
خاندوزی بیان داشــت: از ابتدای پاییز امسال در 
ساختمان اصلی اداره مالیات، اتاق مشاوره رایگان 
برای اطلاع رسانی از روند ســاز و کارهای اداری و 
تغییرات انجام شــده به مودیان تشکیل می شود. 
وی تاکید کرد: تلاش داریم از ساز و کار کاغذمحور 
به ســمت الکترونیک حرکت کنیم تا از این طریق 

مراجعه حضوری را کاهش دهیم.

 وزیر اقتصاد؛

صفدریافتوامازدواججمعمیشود

خرید تضمینی گندم به مرز ۹ 
میلیون تن رسید

مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران گفت: خرید 
گندم با بیش از ۲ میلیون و ۳00 هــزار تنُ افزایش 
نسبت به سال گذشــته به مرز ۹ میلیون تن رسیده 
است. به گزارش مرکز اطلاع رسانی شرکت بازرگانی 
دولتی ایران؛ سید سعید راد با اعلام اینکه از ابتدای 
امســال تاکنون، 8 میلیون و ۹۳۴ هــزار تنُ گندم 
خریداری شده، در صورتی که سال گذشته تا همین 
زمان، 6 میلیون و 60۹ هزار تنُ گندم خریداری شده 
بود، افزود: خرید گندم در ۴ ماه و نیم نخســتِ سال 
1۴0۲ نسبت به مدت مشابه سال 1۴01 از رشدی 
بالغ بر ۲ میلیون و ۳۲5 هزار تنُ برخوردار بوده است. 
وی با اشــاره به اینکه میزان خرید گندم در استان 
خوزستان یک میلیون و 7۲0 هزار تنُ، استان فارس 
نزدیک به یک میلیون تنُ، اســتان های کردستان و 
کرمانشــاه مجموعاً بیش از یک و نیم میلیون تنُ و 
استان های گلستان و آذربایجان غربی مجموعاً بیش 
از یک میلیون تنُ بوده اســت، اظهار کرد: بعد از این 
6 استان به ترتیب در هر یک از استان های لرستان، 
خراسان رضوی، همدان و ایلام بین ۳00 هزار تا نیم 
میلیون تنُ گندم خریداری شده اســت.راد با بیان 
اینکه رشد خرید گندم در فارس بیش از نیم میلیون 
تنُ، خوزستان ۳60 هزار تنُ، کرمانشاه ۲80 هزار تنُ و 
کردستان ۲70 هزار تنُ بوده است، تصریح کرد: بعد از 
این ۴ استان، به ترتیب هر یک از استان های لرستان، 
ایلام، آذربایجان غربی و بوشهر بین 100 تا ۲00 هزار 
تنُ رشد خرید گندم داشــته اند. معاون وزیر جهاد 
کشاورزی با اعلام خریدِ 1۳۴ هزار میلیارد تومان گندم 
از کشاورزان، خاطرنشان کرد: تاکنون 70 تا ۹6 درصد 
از مطالبات کشاورزان 10 استان و 50 تا 6۹ درصد از 
مطالبات کشاورزان 7 استان دیگر، بابت تحویل گندم 
پرداخت شده و پیگیری واریز مابقی طلب این عزیزان 

نیز به صورت شبانه روزی در جریان است.

جزئیات اجرای طرح کالابرگ 
برای 3 دهک کم درآمد

معاون امور رفاهی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
جزئیات اجرای طرح کالا برگ الکترونیکی برای 

سه دهک کم درآمد جامعه را تشریح کرد.
علیرضا عسگریان در مورد جزئیات اجرای طرح 
کالابرگ الکترونیکــی در کشــور، گفت: طرح 
کالابــرگ الکترونیکی بر اســاس تکلیف قانون 
بودجه اجرا می شــود که برای همه یارانه بگیران 
اعتبار کالابرگ الکترونیکی یک ماه زودتر از یارانه 
نقدی شارژ می شــود که افراد می توانند با کارت 
بانکی سرپرست خانوار از 11 قلم کالای مورد نظر 
شامل مرغ، تخم مرغ، گوشت منجمد، قند و شکر، 
 روغن، ماست، شــیر، پنیر، ماکارونی و حبوبات 

خریداری کنند.
معاون امور رفاهی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
افزود: همچنین سه دهک کم درآمد خانوار علاوه بر 
اینکه یک ماه اعتبار یارانه آنها زودتر واریز می شود 
اگر بتوانند حداقل 50 درصــد از یارانه ۴00 هزار 
تومانی خود را صرف خریــد 11 قلم کالا کنند، 
در آن صورت 1۲0 هزار تومان معادل ۳0 درصد 
یارانه اضافه به حســاب آنها واریز می شود که از 
این شارژ اضافی هم باید برای خرید 11 قلم کالا 

استفاده کنند.
وی این را هم گفت: 11 قلم کالای سبد کالابرگ 
الکترونیکی از تورم مصون نگه داشته می شود و در 
حال حاضر اگر کسی از سه دهک پایین جامعه 50 
درصد از 11 قلم را خریداری کند حدود ۴0 هزار 
تومان بابت تورم حادث شده بر این کالاها دریافت 
می کند همچنین 1۲0 هزار تومان هم یارانه اضافه 
و در مجموع حدود 160 هزار تومان به شرط خرید 

از این 11 قلم کالا نصیبش می شود.
معاون امور رفاهی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
همچنین گفت: در حال حاضر جمعیت سه دهک 
کم درآمد جامعه شامل حدود 8 میلیون خانوار یا 
۲۹ میلیون نفر هستند که از این تعداد تا کنون یک 
میلیون خانوار معادل ۳.۲ میلیون نفر از کالابرگ 
الکترونیکی اســتقبال کرده اند و با اطلاع رسانی 

بیشتر در آینده میزان استقبال بیشتر خواهد شد.
وی همچنین گفت: تعداد فروشگاه های متصل به 
طرح کالابرگ در حال حاضر به ۹0 هزار فروشگاه 
رسیده که به زودی این تعداد به 100 هزار فروشگاه 
می رسد و به زودی پوســترهایی بر روی شیشه 
مغازه ها نصب خواهد شد که این فروشگاه متصل به 
طرح کالابرگ الکترونیکی است و مردم می توانند 
از آن فروشگاه ها برای کالاهای مورد نظر کالابرگ 
الکترونیکی استفاده کنند. معاون امور رفاهی وزیر 
تعاون، کار و رفــاه اجتماعی همچنین گفت: 11 
قلم کالای حاضر در طــرح کالابرگ الکترونیکی 
بر اساس تحقیقات حساب شده است و کم و زیاد 
شدن آن نیاز به تحقیقات زیاد و تأیید سازمان غذا 

و داور و انستیتو تغذیه دارد.
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دبیرانجمن صنفی کارفرمایان صنعت ســیمان 
ایران گفت: تیر ماه امسال پنج میلیون و 8۳6 هزار 
تن سیمان در کشور تولید شــد که در مقایسه با 
تولید پنج میلیون و 5۹۳ هزار تنی تیر پارسال، ۴.5 
درصد رشد نشان می دهد. »علی اکبر الوندیان« 
افزود: امســال وزارت نیرو مدیریت بهتری برای 
اعمال محدودیت هــای برقی بــرای واحدهای 
سیمانی  انجام داده است که منجر به رشد تولید 

نسبت به سال 1۴01 شد.
این مقام صنفی با اشــاره به اینکــه میزان تولید 
ســیمان در تیرماه نســبت به خردادماه کاهش 
داشته است، خاطرنشان کرد: خرداد ماه 6 میلیون 
و 155 هزار تن تولید انجام شــد و گرچه شــاهد 
کاهش تولیــد بوده ایم، اما روند کلی نســبت به 
تیرماه سال گذشته بهبود نشان می دهد و رشد 10 
درصدی در تولید کلینکر ایجاد شرایط پایدارتری 

در کوره های سیمان را نشان می دهد.

الوندیان گفت: برای تامین برق صنعت سیمان باید 
کارخانه های سیمان به طور مستقل دیده شوند، 
زیرا خط تولید سیمان پیوســتگی دارد و تولید 
کیلنکر نیاز مداوم به تامیــن برق دارد، به طوری 
که به دلیل پایداری کوره و تولید با ظرفیت اسمی 
لازم اســت 65 درصد دیماند برق کارخانه های 
سیمان تامین شــود. وی ادامه داد: گرچه امسال 
شرایط بهتری برای سیمانی ها در نظر گرفته شده 
است، اما همچنان در تنگنا قرار دارند؛ زیرا توزیع 

برق برای آنها چندان مناسب نبوده است.
دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت ســیمان 
ایران افزود: گرچه در تولید سیمان رشد داشته ایم، 
اما تولید با بازدهی پایین انجام شــده که ســبب 
افزایش هزینه های تولید شــده است و اگر توزیع 
مناســبی در تامین برق داشته باشــیم، بازدهی 
افزایش می یابد. الوندیان ابــراز امیدواری کرد در 
فصل بعدی محدودیت های برقی به این مهم توجه 

ویژه  شود تا هزینه تولید و مصارف انرژی افزایش 
نیابد. وی گفت: مساعدت وزارت صمت و نیرو در 
سال جاری، شرایط بهتری را در تیر ماه رقم زد و 
با وجود افزایش تقاضای ســیمان، موجب حفظ 

آرامش در بازار شد.
دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت ســیمان 
بیان داشت: میزان تحویل سیمان در سال جاری 
افزایش یافته و تا پایان تیرماه ۲1 میلیون و 700 
هزار تن ســیمان به مصرف کننــدگان داخلی 
تحویل داده شده است که ۲ میلیون تن بیشتر از 
تحویل سیمان در دوره مشابه سال گذشته است 
و نشان می دهد تقاضای ســیمان روند صعودی 

داشته است.
الوندیان گفت: با توجه به همت دولت برای جهش 
در ساخت مســکن، ضروری اســت برای تامین 
برق و ســوخت پایدار برای این صنعت متناسب 
با افزایش تقاضــا برنامه ریزی شــود. وی ضمن 

تشکر از پیگیری های وزیر نیرو و وزیر صمت ابراز 
امیدواری کرد روند رو به رشد تامین برق صنایع 
ادامه دار باشد. این مقام صنفی تاکید کرد: از مردم 
نیز تقاضا داریم تا با صرفه جویی بیشتر در مصارف 
 خانگی، ســبب شــوند تا برق تحویلی به صنایع

 افزایش یابد.
وی گفت: هرچند وزارت نیرو از سیمانی ها خواسته 
تا در ایجــاد و راه اندازی نیروگاه ها در راســتای 
تامین بــرق پایدار خود مشــارکت کنند و حتی 
برخی واحدها نســبت به این مهم اقدام کرده اند، 
اما باید گفت بضاعت این صنعت اندک است و اگر 
پولی داشت صرف توســعه خود و ارتقای فناوری 
می کرد. الوندیان تصریح کرد:  سال گذشته به دلیل 
ناترازی در تامین برق، تولید حدود 15 میلیون تن 
ســیمان که مزیت صادراتی داشت از دست رفت 
که می توانست ارزآوری ۴50 میلیون دلاری برای 

کشور به دنبال داشته باشد.

رییس اتاق تعاون ایران از برگزاری نمایشــگاه در 
چهار کشــور دنیا خبر داد و گفت: ایران در صنعت 
ســاختمان به خود کفایی رســیده و محصولات و 
تجهیزات را بــه دنیا صادر می کنیم کــه از این رو 
آماده همکاری و تامین مصالح صنعت ســاختمان 
در عراق هستیم.»بهمن عبداللهی« در دیداری با 
»حازم مجید ناجی الخالدی« مشاور نخست وزیر 
عراق، اظهار داشت: در این نمایشگاه، شرکت های 
خارجی از 1۳ کشور دنیا حضور دارند که ۳50 نفر 
در قالب هیات تجاری از جمله عراق از نمایشــگاه 

بازدید کرده است.
وی با بیان اینکه ما نیاز کشــور عــراق در صنعت 
ساختمان را تامین می کنیم، بیان کرد: محصولات ما 
با کیفیت و ارزان قیمت و با صرفه اقتصادی است که 
با توجه به کیفیت محصولات و با سهولت می توانیم 

در طرح های ســاختمان سازی مشــارکت کنیم.
رییس اتاق تعاون ایران گفت: دولت سیزدهم برنامه 
ساخت چهار میلیون مسکن را بر عهده گرفته است 
که در کنار تامین نیازهای داخلی آماده هستیم تا 
نیاز عراق که ۳00 هزار مســکن است را نیز تامین 

می کنیم.
عبداللهــی از آمادگی اتــاق تعاون بــرای برپایی 
نمایشگاه دایمی صنعت ســاختمان در عراق خبر 
داد و افزود: از دعوت عراق برای شرکت در نمایشگاه 
صنعت ساختمان اســتقبال می کنیم و اگر دولت 
عراق همکاری کند، نمایشگاهی با همین کیفیت 
در بغداد برگزار خواهیم کرد.وی بیان داشت: اتاق 
تعاون ایران ســال گذشته ۲ نمایشــگاه در مسکو 
برگزار کرد که تا آخر امسال هم در چهار کشور دنیا 

نمایشگاه برگزار می کنیم.

رییس اتاق تعاون ایران با اشــاره به بیست و سومین 
نمایشــگاه بین المللی صنعت ســاختمان، گفت: 
این نمایشــگاه در مســاحتی بالغ بر 110 هزار متر 
با حضور 850 شــرکت داخلی و خارجــی در حال 
برگزاری است.»حازم مجید ناجی الخالدی« مشاور 
نخست وزیر عراق نیز در ادامه این دیدار اظهار داشت: 
بسیار خوشحال هستم که در این نمایشگاه حضور 

دارم و از آخرین دستاوردها بازدید خواهیم کرد.
وی با اشاره به اینکه نهضتی در زمینه ساخت و ساز 
در نظر گرفته ایم، گفت: یکی از مســئولیت های ما 
حل بحران مسکن عراق است، به همین دلیل دولت 
تصمیم گرفته تا تسهیلاتی را در اختیار مردم برای 
ساخت ســالانه ۳00 هزار مسکن قرار دهد.مشاور 
نخســت وزیر عراق بیان کرد: تاکیــد کردیم مواد 
اولیه ساخت مسکن با کیفیت باشد و از استانداران 

خواستیم اراضی را در اختیار ما قرار دهند تا برای 
ساخت مسکن در اختیار مردم قرار دهیم.

وی با اشــاره به طرح وزارت راه و شهرسازی گفت: 
قرار است جاده ای به طول یک هزار و ۲00 کیلومتر 
از کنار شهرک های صنعتی عبور کند که نیاز فوری 
در ساخت مسکن و شهرســازی داریم و به خاطر 
مشترکات با ایران آمدیم تا با شرکت های با کیفیت 

بالا و قیمت پایین تبادل کنیم.
مشاور نخست وزیر عراق خاطرنشان کرد: در بغداد 
پروژه ای برای ســاخت ۴0 هزار مسکن داریم که 
آماده سرمایه گذاری و تامین مصالح از ایران هستیم؛ 
همچنین در بصره هم ۲ هزار مسکن آماده ساخت 
است.حازم مجید ناجی الخالدی همچنین گفت: ما 
نمایشگاهی در بغداد برگزار کرده و از شرکت های 

ایرانی دعوت می کنیم تا در آن شرکت کنید.

رشد ۴.۵ درصدی تولید سیمان 

آمادگی ایران برای صادرات مصالح ساختمانی به عراق

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com

دستیار وزیر راه و شهرســازی در مسکن اظهار 
داشت: هر چند در سال ۹0 به تولید حدود ۹00 
هزار واحد مسکونی رسیدیم اما در سالهای بعد 
از آن این عدد به حــدود ۳50 هزار واحد کاهش 
پیدا کرد و ما معتقدیم دولت باید در حوزه مسکن 
مداخله کند اما نه در ساخت مسکن بلکه باید در 
زیرساخت ها مداخله کند. روح الله اکبری، دستیار 
ویژه وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اهمیت بهره 
برداری از فناوریهای نوین برای افزایش سرعت 
ساخت و ساز اظهار داشت: بخشی از فناوری های 
نوین، بحث شرکت های دانش بنیان است که باید 
حداکثر استفاده را از این ظرفیت های موجود و 

توانمند استفاده کرد .
وی درباره پروژه نهضت ملی مســکن گفت: در 
پروژه نهضت ملی مســکن با مشکلات متفاوتی 
مواجه هستیم و یکی از مشکلات در پروژه های 
دولتی طولانی بودن زمان ساخت است که معمولا 
به بیش از ۳6 ماه می رســد اما ما بــه دنبال این 
هستیم که مدت زمان ســاخت را به بین ۲۴ تا 

کمتر از 18 ماه برسانیم. 
دستیار ویژه وزیر راه و شهرسازی در مسکن با بیان 
اینکه از دیگر مشــکلات در نهضت ملی مسکن، 
بحث کاهش قیمت تمام شــده، است، ادامه داد: 
با توجه به میــزان درآمد دهک هــای پایین، به 
دنبال کاهش قیمت تمام شده هزینه های ساخت 
هستیم که در این رابطه می توان از فناوری های 

نوین برای کاهش هزینه ها استفاده کرد. اکبری 
افزود: از دیگر موضوعات در نهضت ملی مسکن 
بحث تامین منابع مالی است که به دنبال استفاده 
از 6 هزار همت نقدینگی در دست مردم به جای 
منابع بانکی هستیم و معتقدیم تامین مالی باید 

مردم پایه باشد.
وی در پاسخ به اینکه طبق وعده مرحوم قاسمی 
قرار بر این بود که در دو سال اول دولت سیزدهم، 
دو میلیون مسکن نهضت ملی تحویل شود و در 
سر رسید این موعد زمانی چه واحد مسکونی برای 
تحویل آماده است، اظهار داشت: باید به این نکته 
توجه داشت که در پروژه مسکن مهر نزدیک به 80 
درصد اراضی به ارزش رســیده و داخل محدوده 
مورد اســتفاده قرار گرفت و ۲0 درصد مابقی در 
انتهای کار الحاق شــد اما در پروژه نهضت ملی 

مسکن وضعیت به این گونه نبود. 
دستیار ویژه وزیر راه و شهرسازی در مسکن گفت: 
در پروژه نهضت ملی مســکن، بخشی از اراضی 
آماده سازی شده تخصیص پیدا کرد اما در بخشی 
دیگر با اراضی به ارزش نرســیده مواجه هستیم 
که با توجه به حجم کم کاری ها در این حوزه در 
سال های گذشته، فرایند تامین زمین طولانی شد.  
اکبری تاکید کرد: در صورتی این اراضی به ارزش 
برسند سرعت کار افزایش پیدا می کند و هر چه از 
مراحل ابتدایی که سرعت کار کمتر است به جلو 

پیش برویم و سرعت کار هم بالا می رود. 

وزارت اقتصــاد جزئیات آمار املاک مســکونی 
سه بانک را منتشــر کرد. وزارت امور اقتصادی 
و دارایی در واکنش به اخبــار مربوط به املاک 
مسکونی خالی در بانک های ملت، سپه و مسکن 
اطلاعیه ای صادر کــرد. بانک ملت: بر اســاس 
اعلام بانک ملت، کل مجموع املاک مســکونی 
بانک ملت 7۲6 ملک است که 615 ملک دارای 
متصرف و تنها 111 ملک فاقد متصرف و خالی 
محسوب می شود. مالکیت بانک بر عمده املاک 
اشاره شده مالکیت قهری و ناشی از اجرای وثیقه 
تســهیلاتی در قبال مطالبات خود بوده و هیچ 
کدام از این املاک توسط بانک خریداری نشده 

است.
فرایند فــروش و تملیک )به جهــت عدم ایفای 
بدهی برخی مدیونین و ناچــاراً تملیک وثایق و 
املاک جهت تســویه مطالبات بانک( مستمراً 
ادامه دارد. این املاک )حتی متصرف دار( برای 
فروش هر دو هفتــه یکبار به مزایــده عمومی 

گذاشته می شود.
بانک سپه: حسب اعلام بانک سپه، کل املاک با 
کاربری مســکونی بانک ۲658 رقبه است که از 
این تعداد 1۴67 ملک مازاد و 11۹0 رقبه ملک 
غیر مازاد است. تعداد املاک خالی از سکنه بانک 
۳1۹ رقبه ملک است که برخی از املاک یاد شده 
متعلق به بانک ها و مؤسســه ادغامی وابسته به 
نیروهای مسلح بوده که پس از برگزاری مجمع 

بانک، نسبت به تعیین تکلیف این املاک از طریق 
مزایده اقدام خواهد شد.

برخی دیگر از واحدهای مســکونی، تملیکی و 
از محل پرداخت تسهیلات به مشتریان است و 
بانک سپه پس از اتمام فرآیند تملیک نسبت به 
برگزاری مزایده و فروش آنها اقدام می کند. سایر 
املاک نیز واحدهای فوقانی شــعب بانک سپه 
است که عموماً در سالیان گذشته و همراه با ملک 
شعبه خریداری گردیده که بنا به مسائل امنیتی، 
حفاظتی و به واســطه قوانین و مقررات مراجع 
ذیربط )شــهرداری، پلیس پیشــگیری و …( 
قابلیت تفکیک از شعبه را نداشته و برای استقرار 
مأمورین و بازرسین بانک در زمان مأموریت مورد 
استفاده قرار گرفته که به عنوان واحد مسکونی 

تلقی نمی شود.
بانک مسکن: بر اســاس اعلام بانک مسکن کل 
واحدهای با کاربری مســکونی بانک 7۳5 واحد 
است که از این تعداد 1۲۴ واحد مستقل )دارای 
ســند مجزا( اســت و 611 واحد دیگر، طبقات 
فوقانی شــعب بانک ها بوده که کل این واحدها 
جهت اســتقرار مأمورین و همکاران غیر بومی 
منتقل شده به آن شــهر، نگهداری و پشتیبانی 
شعب و استفاده حسابرســان و بازرسان کاربرد 
داشته و امکان واگذاری به غیر را ندارد. با توجه به 
توضیحات یاد شده بانک مسکن واحد مسکونی 

خالی از سکنه ندارد.

خانه های خالی بانک ها به مزایده گذاشته می شود دولت در ساخت مسکن مداخله نمی کند
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مشاور مسکن وزیر راه و شهرسازی اظهار داشت: 
دستگاه ها با بهره گیری از نخبگان و شرکت های 
دانش بنیان ارائه دهنده خدمات هوش مصنوعی، 
می توانند خلاء فقدان سازوکارهای کارآمد برای 
کشف قیمت را برطرف کنند و نهایتا سبب ایجاد 

شفافیت در بازار معاملات املاک شوند.
ســید جواد ســادات در رابطه با تصویب طرح 
»تنظیم بازار زمیــن، مســکن و اجاره بها« در 
مجلس اظهار داشــت: طرح تنظیم بازار زمین، 
مســکن و اجاره بها که در مجلــس رأی آورده و 
در مرحله رفع ایرادات شــورای نگهبان است،  با 
هدف کشف قیمت مطرح شــده تا وزارت راه و 
شهرســازی با همکاری معاونت علمی ریاست 
جمهوری و ســازمان امور مالیاتی برای مناطق 
شهری مختلف بسترهای لازم برای کشف قیمت 
را در حوزه مســکن در اختیار داشته باشد. این 
دستگاه ها با بهرگیری از نخبگان و شرکت های 
دانش بنیان ارائه دهنده خدمات هوش مصنوعی، 
می توانند خلاء فقدان سازوکارهای کارآمد برای 
کشف قیمت را برطرف کنند و نهایتا سبب ایجاد 

شفافیت در بازار معاملات املاک شوند.
مشاور مسکن وزیر راه و شهرسازی با بیان اهمیت 
نظارت کافی در بازار املاک و مستغلات، گفت: 
در طرح تنظیم بازار زمین، مسکن واجاره بها که 
مجلس با همکاری وزارت راه و شهرسازی تدوین 
کرده، از مهمترین اقداماتی کــه در نظر گرفته 
شده، تعیین تکلیف اسنادعادی و رسمی است. 
مطابق با فرمایشــات اخیر رهبر معظم انقلاب، 
معاملات غیررسمی اموال غیرمنقول منشا فساد 
است. این مهم علاوه بر آنکه بسیاری از فسادهای 
موجود را از بیــن می برد و خود منشــا برکات 
خواهد بود، امکان بهره مندی از ابزارهای فناورانه 
در حوزه بازار املاک و مستغلات را فراهم خواهد 
کرد که از جمله آن معاملات برخط اجاره، شفاف 

سازی و کشف قیمت است.
سادات با اشاره به قیمت گذاری در بازار مسکن 
تاکید کرد: در مسئله قیمت، سکوها و سایت های 
اینترنتی با توجــه به عدم شــفافیت در حجم 
معاملات، می توانند باعــث افزایش قیمت یک 
ناحیه یا منطقه شــوند. به همیــن دلیل در به 
کارگیری ابزارهای فناورانه بــه دنبال احصای 
داده های تاثیرگــذار بر قیمــت خواهیم بود تا 
بتوانیم عــلاوه بر کاهش جذابیــت بازار املاک 
برای اخلال گران بازار با شناسایی ظرفیت های 
ســرمایه گذاری حرفه ای این بازار را از وضعیت 

رکود کنونی خارج کنیم.
وی با بیان اینکــه یکی از اقداماتــی که به اجرا 
رســیده در وزارت راه و شهرسازی برای افزایش 
نظارت ها راه اندازی سامانه ثبت رایگان قرارداد 

اجاره بوده اســت، گفت: به کمک این ســامانه، 
امکان ثبــت معاملات اجاره بــه صورت برخط 
فراهم شد و استقبال از این سامانه نیز بسیار قابل 
توجه بود. پیش از این برای انجام معاملات باید به 
مشاوران املاک مراجعه  و در نهایت کد رهگیری 
دریافت می کردند و هزینه ای را متحمل می شدند 
اما با راه اندازی این سامانه موجر و مستاجر بدون 
مراجعه به بنگاه قراردادهای مربوطه را می توانند 

در 24 ساعت از شبانه روز منعقد کنند.
دبیر کارگروه ساماندهی بازار املاک و مستغلات 
افزود: از سوی دیگر ســکوهای فعلی ساز و کار 
نظارتی مناســبی ندارد. به طور مثــال، دراین 
سکوها آگهی هایی مربوط به واحد های نهضت 
ملی منتشــر شــده درحالی که خرید و فروش 
واحدهای نهضت ملی مســکن  برخلاف قانون 
اســت. همچنین این ســکوها اقدام به انتشار 
آگهی های پیش فروش می کنند که غیرقانونی 

است.
ســادات تاکید کرد: نگاه ما تا به امــروز به این 
مجموعه ها نگاه حمایتی بوده اســت چراکه بر 
این باور هستیم که دانش آنها می تواند درصورت 
ساماندهی مناســب به کمک کشــور  آید. این 
سکوها می توانند با اتصال به ســامانه املاک و 
اسکان که پیشتر ذکر شد، انتشار آگهی مستند و 
قانونی داشته باشند و در روند معاملات املاک و 

شفافیت بازار نقش آفرینی کنند.
مشاور مسکن وزیر راه و شهرسازی درباره دلایل 
عدم رعایت ســقف 2۵ درصدی سقف افزایش 
اجاره بها در بازار اظهار داشت: ماده ٨ طرح تنظیم 
بازار زمین مســکن و اجاربها مربوط به ســقف 
اجاره اســت و در مفاد آن آمده اســت که اگر با 
تورم اضطراری مواجه شــدیم و موجران سقف 
را رعایت نکردند به مســتأجران این امکان داده 
 شود که مابه التفاوت این مبلغ را از مسیر قانونی 

پس بگیرند.
وی ادامه داد: در ضمن عــدد 2٠ درصدی برای 
شهرهای متوسط و کوچک عدد مناسبی نیست 
چراکه بازار کشش افزایش قیمت را ندارد و باید 
ارقام کمتر باشد. شاید در سیاست تعیین سقف 
2۵ درصدی، این مطلب رعایت نشده اما اعمال 
١٠ تا ١۵ درصــد بالاتر و پایین تــر از این عدد، 
نشــانه کارآیی آن بوده و در عمل یک ابزار چانه 
زنی برای مستاجر  مهیا شده است. درباره نحوه 
تعیین اجاره پایه که براســاس آن نرخ حداکثر 
2۵ درصدی محاسبه شــود، لازم به ذکر است، 
اگر سامانه کشف قیمت راه اندازی شود و به اجرا 
برسد این مشکل برطرف خواهد شد و علاوه بر 
آن نیز،  مردم برای اجاره و مالیات متعلق به هر 

منطقه مبنای مناسبی خواهند داشت.

پنج ماه از آغاز طرح فــروش خودروهای وارداتی 
گذشته است، اما همچنان متقاضیان بلاتکلیفند 
و حتی نمی دانند چه خودرویــی ثبت نام کرده 
اند و قرار اســت چه زمان و چه خودرویی تحویل 
بگیرند. به گزارش ایرنا، طــرح واردات خودرو از 
اســفندماه ١4٠١ آغاز شــد؛ بر این اساس چند 
 صد هزار دســتگاه خــودرو در معــرض فروش 

قرار گرفت.
بر اساس مصوبه هیأت دولت، خودروهای وارداتی 
فقط از طریق سامانه یکپارچه فروش به متقاضیان 
عرضه می شود، متقاضیان این طرح ۵٠٠ میلیون 
تومان در حساب خود مسدود کرده بودند و قرار 
بود در مدت سه ماه این خودروها تحویل مشتریان 
شود؛ این در حالی است که خودروهایی در گمرک 

موجود است اما تحویل مشتریان نشده است.
طبق اعلام مدیرســامانه یکپارچــه خودرو ، ٣٣ 
هزار نفر منتخب شــده بودند تا بــه آنان خودرو 
تحویل شــود. قرار بود به یک هــزار و ١٠٨ نفر 
چانگان تحویل داده شود، خودرهایی که توسط 
سایپا قرار بود وارد شــود و در اختیار متقاضیان 
قرار گیرد. با اینکه این خودروها در گمرک غرب 
تهران خاک مــی خورد اما هنوز کســی تحویل 

نگرفته اســت. ٣١ هزار و ٨٩2 نفر از کسانی که 
برای واردات خودرو ثبــت نام کرده اند هنوز نمی 
 دانند، چــه خودرویی ثبت نام کــرده اند و موعد 

تحویل کی هست؟
علت ترخیص نشــدن خودروها در گمرک غرب 
تهران، به دلیل صدور اســتانداردهای لازم است، 
رییس سازمان ملی اســتاندارد ایران در این باره 
گفته اســت: خودروهای وارداتی که تایید نوع و 
تطابق تولید داشته باشند، در کمتر از 24 ساعت 
ترخیص می شود. »مهدی اسلام پناه« در بازدید 
از خودروهای وارداتی موجــود در گمرک غرب 
تهران تاکید کرد که این ســازمان  برای واردات 
میلیون ها خودرو آمادگی دارد، اما باید تطابق تایید 
نوع و تولید وجود داشته باشد. گفته می شود که 
خودروهای زیادی در انبارهای واردکنندگان وجود 
دارد که باید پس از ترخیص و تعیین قیمت وارد 
بازار شده و به شبکه توزیع وارد شود اما همچنان 

در پارکینگ ها مانده است.
شرکت سایپا بیش از 2٠ روز پیش این خودروها 
را اظهار کرده، اظهارنامه تایید و به ســازمان ملی 
استاندارد ارجاع شده است، اما این خودروها دارای 
برخی نواقص نشانه گذاری، نصب کمربند ایمنی، 

مصرف سوخت و غیره بوده است که با ارائه تعهد 
از سوی شرکت سایپا برای رفع این نواقص، اجازه 
ترخیص خودروها داده می شود. به محض صدور 
تاییدیه نوع این خودروها نیز کمتر از 24 گواهی 
coc برای این خودروها صادر می شود. خودروها 
باید قابلیت پاس کردن استاندادرهای مد سازمان 
ملی استاندارد را داشته باشــد که در این صورت 

ترخیص انجام می شود.
طبق نظر کارشناســان تخصصی بــازار خودرو، 
واردات التهابات بازار خودرو را آرام کرده و منجر 
می شود تا گروه های مصرف برای انتخاب ماشین 
مدنظرشان قدرت انتخاب بیشتری داشته باشند. 
همچنیــن واردات خودروهــای باکیفیت بالا بر 
کاهش ۵٠ درصدی قیمت ماشین های خارجی 

ختم می شود.
به طور قطع ورود خودروهای وارداتی در این فضای 
رقابتی منجر بــه تعادل در بــازار عرضه و تقاضا، 
شکســته شــدن و کاهش انواع قیمت های بازار 
می شــود. در همین باره بود که اواسط اسفندماه 
سال ١4٠٠ رییس  جمهور به وزیر وقت صنعت، 
معدن و تجــارت برای »بهبــود وضعیت صنعت 
خودروســازی کشور« دستور هشــت ماده ای را 

به طور رســمی ابلاغ کرد. در یکــی از مفاد این 
دســتور، تاکید شــده بود که به منظور افزایش 
رقابت پذیری و رفع شائبه انحصار، متناسب سازی 
قیمت خــودرو و جبران کمبود تولیــد به میزان 
مورد نیاز بازار، تا موانــع قانونی و اجرایی واردات 
خودرو در ســال ١4٠١، حداکثر در مدت ســه 
ماه آینده رفع شــود و با افزایش صادرات خودرو 
 و قطعات، نســبت صادرات به واردات در صنعت 

خودرو افزایش یابد.
همچنین در خصوص قیمت گذاری نیز بر اساس 
قانون واردات و ساماندهی صنعت خودروی مجلس 
و دولت مکلف اســت حقوق ورودی خودروهای 
ســواری را معین و با ملاحظه منابع ارزی کشور 
نســبت به دریافت آن اقدام کند. از این رو مقرر 
شده است تا بر اســاس آیین نامه واردات، قیمت 
خــودرو در مرحله تخصیص خودرو و بر اســاس 
قیمت ارز نیمایی همان زمان و به صورت قطعی 
محاسبه شود. اکنون پنج ماه از آغاز طرح فروش 
خودروهای وارداتی گذشته است، چند صد هزار 
دســتگاه خودروی وارداتی که در معرض فروش 
قرار گرفته اســت اما هنوز اقدامی در این زمینه 

انجام نشده است.

مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید با اشاره 
به تاکید وزیر راه و شهرســازی مبنی بر ساخت 
۵٠ شهر جدید و 2۷ شهر ساحلی، گفت: نیازمند 
همکاری بخش خصوصی برای رســیدن به این 
هدف هستیم. »علیرضا جعفری« ایجاد شهرهای 
جدید و با کیفیت را یکی از اولویت ها عنوان کرد 
و افزود: هدف ما این اســت که شــهرهای جدید 
در کنار برخــورداری از زیرســاخت ها، به عنوان 

سکونتگاه های جدید با کیفیت شناخته شوند.
معــاون وزیــر راه و شهرســازی اســتفاده از 
تکنولوژی های نوین در صنعت ســاخت و ســاز 

را از دیگر اولویت ها در ســاخت شهرهای جدید 
عنوان کرد. وی با اشــاره به اینکه در نمایشــگاه 
صنعت ســاختمان، توان داخلــی صنعتگران به 
نمایش گذاشته شده، بر استفاده از ایده ها و مصالح 
باکیفیت و استاندارد تاکید کرد و گفت: هدف ما 
این است که زندگی مردم در شهرهای جدید در 
کنار داشتن کیفیت با آرامش نیز توامان باشد که 
یکی از راه های رسیدن به این هدف، بهره گیری از 

تکنولوژی های نوین است.
مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید با بیان اینکه 
تلاش می کنیم تا فرهنگ استفاده از فناوری های 

نوین در کشور گسترش یابد، بیان کرد: ظرفیت های 
بهره مندی از مصالح ساختمانی با کیفیت در باید 
پیاده ســازی شــود که نیازمندیم قراردادهایی با 
پیمانکاران به امضا برسد تا در آن استفاده از مصالح 
ساختمانی استاندارد در تولید انبوه ملاک عمل باشد. 
جعفری با تاکید بر اینکه امکان فعالیت صنعتکاران 
برای تولید مسکن در شــهرهای جدید فراهم شده 
است، گفت: ارائه خدمات عمومی، عمرانی، شهری و 
سایر خدمات رو بنایی و زیربنایی برای توسعه پایدار 

در برنامه شرکت عمران شهرهای جدید است.
وی تصریح کرد: از صنعتگران و صاحبان ایده دعوت 

می کنیم تا در تولید مسکن همراه دولت باشند، چرا 
که برنامه دولت برای تاسیس ۵٠ شهر جدید و 2۷ 
شهرک ساحلی نیازمند همکاری بخش خصوصی 
است. معاون وزیر راه و شهرســازی ادامه داد: برای 
نخستین بار در کشور ۷۷ نقطه با یک کار جهادی 
انقلابی در مرحله اجرا قرار گرفته که در این صورت 
همه ظرفیت تولیدکنندگان ما در بخش های عمرانی 
فعال خواهد شد. جعفری گفت: این نقطه رشد تولید 
است و در ادامه آن مهار تورمی را شاهد خواهیم بود. 
با بسترسازی در این فضا امکان فعالیت صنعتگران 

در حوزه مسکن رونق خواهد یافت.

در حالیکه برآورد مي شود ارزش بازار جهاني کیف و 
چمدان تا پایان 2٠2٣ از ١۷۷ میلیارد دلار فراتر برود، 
رئیس اتحادیه سراجان از رکود بازار خبر مي دهد و مي 
گوید: متاسفانه ٨٠درصد بازار دست اتباع خارجي است. 
سید محمود موسوي، رئیس اتحادیه صنف سراجان 
تهران گفت: همانطور که مي دانید در صنف سراجان ما 
دو فصل کاري داریم یکي شب عید و دیگري هم فصل 
تابستان که براي فصل مدارس تولید داریم. منتها الان 
بازار در رکود است که عمدتا به دلیل پایین آمدن قدرت 
خرید مردم است. موسوي افزود: از سوي دیگر مسئله 

اساسي ما در این حوزه با اتباع خارجي است؛ به طوري 
که ٨٠ درصد صنف سراجان را اتباع خارجي گرفته اند؛ 
یعني حتي در شرایطي که صادرات هم به کشورهاي 
همسایه داریم؛ اما این بخش نیز در اختیار اتباع افغان 
است و ارز حاصل از صادرات هم به کشور برنمي گردد، 
بلکه از همان کشور مقصد پول را به کشور دیگر انتقال 
مي دهند. وي خاطر نشان کرد: مسئله اینجاست که 
الان از حوزه کارگري گرفته تا بنکداري، تولید، عمده 
فروشــي، فروش مواد اولیه و غیره را اتباع خارجي در 
دست گرفته اند و جالب اینجاست بخش قابل توجهي 

از این افراد به اصطلاح غیر مجاز هستند و مجوز فعالیت 
ندارند.موسوي ادامه داد: در حال حاضر در بخش زنانه 
شــاید بتوان گفت حدود 2٠ درصد در دست ایراني 
هاست و مابقي بازار دست اتباع افغان است و به تدریج 

در حوزه کیف مدارس هم در حال نفوذ هستند.
در حالي که غالبا در حوزه هاي تولیدي، تولیدکننده ها با 
مشکل تامین مواد اولیه مواجه هستند به خصوص اینکه 
بخشي از تولیدات خود را از طریق مواد اولیه وارداتي 
تامین مي کنند، اما صنف سراجان از جمله بخش هایي 
است که از نظر مواد اولیه متکي به تولیدات داخل است.

رئیس اتحادیه سراجان تهران در این خصوص گفت: 
خوشبختانه در مواد اولیه مشکل نداریم چون تولیدات 
داخلي به روز شده و از نظر کیفي هم قابل قبول است؛ 
یعني کیفیت مواد اولیه داخلي به نحوي است که در 
حوزه صادرات حرف براي گفتن داریم. به این ترتیب 
شاید بتوان گفت نهایتا 2٠ درصد مواد اولیه مصرفي در 
این بخش وارداتي است. موسوي با تاکید بر اینکه مواد 
اولیه داخلي به نحوي کیفي شده است که صادرات داریم 
افزود: صادرات ما در این بخش عمدتا به کشــورهایي 

همچون عراق و عمان است.

طــی هفتــه هــای اخیر 
رئیــس جمهــور بارها بر 
احیای واحدهای تولیدی 
تاکید داشته است. رئیسی 
گفته اســت بازگرداندن 
واحدهای تولیدی و صنعتی راکد به چرخه تولید، 
در کنار تکمیل پروژه های نیمه تمام، باعث احیای 

فرصت های شــغلی شــده و به فعالان اقتصادی 
این امیــدواری را می دهد که دولــت در حمایت و 
پشــتیبانی از رونق تولید عزم جدی دارد. به گفته 
وی، احیای واحدهای راکد نشــان دهنده جدیت 

دولت در حمایت از تولید است. 
همچنیــن در کنار تکمیل پروژه هــای نیمه تمام، 
موفقیت هــای حاصله در بازگردانــدن واحدهای 
تولیدی و صنعتی راکد بــه چرخه تولید نیز علاوه 
بر کمک به رشــد و رونق اقتصادی، باعث احیای 

فرصت های شغلی از دســت رفته و ارتقای امید و 
اعتماد عمومی می شود و به سایر فعالان اقتصادی 
نیز این امیدواری را می بخشد که دولت در حمایت و 

پشتیبانی از رونق تولید عزم جدی دارد.
در همیــن رابطــه ســازمان صنایــع کوچک و 
شــهرک های صنعتی از احیای 2 هــزار واحدغیر 
فعال تولیدی در سال گذشته خبر داد. تا پایان تیر 
ماه امسال، ١٩4 واحد غیرفعال احیا و ظرفیت 2۶١ 
واحد تولیدی که زیر ظرفیــت فعالیت می کردند، 

افزایش یافته شده است.  بیشترین واحد های احیا 
شده به ترتیب در آذربایجان غربی، تهران و استان 
مرکزی بوده که به ترتیــب 2٠، ١۷ و ١۷ واحد در 
آن ها احیا شــده، اما در ایلام، خراســان شمالی و 
هرمزگان در ســال جاری، هیچ واحدی احیا نشده 

است.
 همچنین در مدت یاد شــده، ۵٩ واحد صنعتی در 
اصفهان، ٣۶ واحد در اســتان مرکــزی، ١۷ واحد 
در هر یــک از اســتان های کردســتان و کرمان، 
افزایش ظرفیت داشته اند. اما ١2 واحد شامل ایلام، 
آذربایجان غربی، بوشهر، خراسان شمالی، سمنان، 
فارس، قزوین، کهگیلویه و بویر احمد، گلســتان، 
گیلان و هرمزگان، هیــچ واحدی افزایش ظرفیت 

نداشته است.
 طبــق اعــلام رئیــس پیشــین هیئــت مدیره 

ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی 
ایران، برنامه ریزی این ســازمان احیــای 2 هزار 
واحدغیر فعال تولیدی در ســال ١4٠2 اســت و 
ســال گذشــته بیش از هــزار و ۷۵٠ واحد غیر 
فعال تولیدی حــوزه صنعت در کشــور به چرخه 
تولید بازگشته اســت. همچنین در سال گذشته 
2 هــزار و ۷٠٠ واحد تولیدی که زیــر ۵٠ درصد 
 ظرفیت خــود کار می کردند به بــالای ۵٠ درصد 

رسیده اند.
سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران 
چند سالی اســت که احیای واحد های غیرفعال را 
در دســتور کار قرار داده و سال گذشــته نیز برای 
برای احیای هزار و ٩٨۷ واحــد تولیدی غیرفعال 
در شهرک ها و نواحی صنعتی کشور هدف گذاری 
و پیش بینی شده که با احیای این تعداد واحد برای 
٣۵ هزار و ۷۶۶ نفر شغل ایجاد شود. همچنین برای 
احیا 4٠٠ واحد تولیدی راکد در خارج از شهرک ها 

و نواحی صنعتی نیز برنامه ریزی شده بود.

 نتیجه طرح پایش واحد های صنعتی غیرفعال کل 
کشور نشان می دهد ١2 هزار و ۶۷ واحد غیرفعال، 
شامل ۶٨١4 واحد در داخل شــهرک ها و نواحی 
صنعتی و ۵2۵٣ واحد در خارج از آن ها شناسایی 
شــد. از مجموع واحد های صنعتی راکد شناسایی 
شده ۶2 درصد از طریق شــیوه های فنی بازفعال 
سازی، امکان راه اندازی مجدد دارند که در صورت 
تحقق آن، بیش از ١۶۷ هزار فرصت شغلی جدید 

ایجاد خواهد شد.
بر اســاس اعلام مدیــران بنگاه هــای اقتصادی 
غیر فعال کل کشــور در ســال قبل، 44 درصد از 
واحد های غیرفعال مشــکل کمبود نقدینگی، ١۶ 
درصد مشکل نبود تقاضا و بازار، ١١ درصد مشکل 
کمبود مواد اولیه، ١٠ درصد مشــکل فرسودگی 
ماشــین آلات، ٩ درصــد مشــکلات حقوقــی با 
ســازمان ها و دســتگاه ها، ٨ درصــد مشــکلات 
 زیرســاختی و 2 درصــد مشــکلات مالکیتی و 

سهامداری دارند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

۲ هزار واحد غیرفعال تولیدی به چرخه فعالیت بازگشتند

صدرنشینی در احیای واحد های راکد

بلاتکلیفی متقاضیان خودروهای وارداتی پس از ۵ ماه انتظار 

ایجاد ۵۰ شهر جدید و ۲۷ شهرک ساحلی با همکاری بخش خصوصی

بازار صنف سراجان در رکود

با هوش مصنوعی در بازار مسکن کشف قیمت می کنیم

انتشار آگهی های غیرقانونی خرید و فروش مسکن

ضرورت حفظ نیروی کار
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی 

احیای واحد های تولیدی و جلوگیری از تعطیلی کارخانه ها و بیکاری کارگران اقدامی مثبت در جهت 
حمایت از واحد های تولیدی توسط قوه قضاییه بوده است. این امر نه  تنها موجب حفظ نیروی کار خواهد 

شد بلکه به صورت مستقیم بر مساله اقتصاد و تولید کشور اثرگذار است. 
در گذشته زمانی که بنگاه های اقتصادی دچار مشکل می شدند، بانک ها اقدام به مصادره اموال آن ها و 
تغییر کاربری می کردند، اما خوشبختانه قوه قضاییه به این امر ورود کرده و با قوانین جدید اجازه تعطیلی 
و مصادره بنگاه ها در شکایت های یک طرفه را گرفته است و اگر در مواردی این اتفاق هم رخ دهد فعالیت 

کارگاه در راستای حفظ تولید برقرار خواهد ماند.
همچنین قوه قضاییه از طریق سازمان بازرسی می تواند در واگذاری شرکت ها به بخش خصوصی اهلیت 
آن ها را شناسایی و بر مســائل نظارت و از ایجاد تخلف و فســاد جلوگیری کند. دستگاه قضا می تواند 
پشتیبان خوبی برای کارگران باشــد. در برخی از موارد کارگران با کارفرمایان بخش خصوصی دچار 
چالش می شوند در این موارد اگر کارگران اطمینان خاطر داشته باشند که قوه قضاییه براساس قانون 

از آن ها حمایت خواهد کرد، می توانند مطالبات خود را از مسیر های قانونی و صنفی به دست آورند.
از سوی دیگر برای اینکه بتوانیم توسعه مناسبی در فضای کسب و کار کشور ایجاد کنیم و هم بتوانیم 
اشتغال را در کشور حفظ  و از ظرفیت های کشور  به درستی استفاده کنیم باید از کسب و کارهایی که 
طی چند سال گذشته شکل گرفته است حمایت کنیم . بخشی از این کسب و کارها طی دو سه سال 

گذشته، دچار آسیب شدند.
طی چند سال گذشته بخشی زیادی از کســب و کارهای کوچک در کشور دچار مشکل شدند، که به 
نظر می رسد برای آنها کمتر فکر شده است. بعد از هدفمندی یارانه ها که هزینه تمام شده قیمت کالا 
وخدمات افزایش یافت. به این مشکل بزرگ کارگاه ها توجه نکردیم. رفته رفته بخشی زیادی از آنها یا 
تعطیل شدند یا از بین رفتند. بعد از تشدید تحریم ها این عامل هم مزید بر مشکلات قبلی شد و خیلی 
از کارگاه های کشور دچار مشکل شدند. توصیه برای اینکه بتوانیم اقتصاد را قوی کنیم، این است که 

دست از توسعه بازار کار به شکل سرمایه گذاری برداریم.
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فناوری و 
اطلاعات

وزیر ارتباطات خبر داد:
ارائه وای فای رایگان و بسته های رومینگ به زوار ایرانی 

در پیاده روی اربعین
وزیــر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات گفت: در جلســه با وزیــر ارتباطات عراق 
توافق هایی برای ارائه خدمات بهتر، از جمله تامین وای فای رایگان در برخی نقاط 
و تعریف بسته های رومینگ بهتر برای زائران اربعین صورت گرفت. عیسی زارع پور 
افزود: در دو هفته قبل جلسه ای را با وزیر ارتباطات کشور عراق، برای ارائه خدمات 
بهتر به زوار امام حسین»ع« داشــته ایم و همچنین برای ایام پیاده روی اربعین 
توافقاتی صورت گرفته است و جزئیات این توافقات، در آینده نزدیک اعلام خواهد 
شد. وزیر ارتباطات درباره ارائه بسته های رومینگ به زوار ایرانی گفت: رومینگ 
در عراق و ایران خصوصی است اما تلاش ما این است که از ابزارهایی که در اختیار 
وزارت ارتباطات هر دو کشور وجود دارد، استفاده کنیم. همچنین بتوانیم بسته 
های بهتری برای رومینگ از عراق به کشور جمهوری اسلامی ایران تعریف کنیم.

زارع پور درباره اقدامات عراق به زوار ایرانی خاطرنشان کرد: وزارت ارتباطات عراق 
قرار است در طول مسیر پیاده روی نقاطی را روی وای فای، رایگان در اختیار زوار 
قرار دهد. مجموعه ای از این اقدامات را در نظر گرفته ایم که در آینده نزدیک به 
زائرین عزیز اعلام خواهیم کرد. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات افزود: در ایران 
همکاران ما تا نقاط مرزی، اقدامات بسیار گســترده ای را با استقرار سایت های 
سیار انجام داده اند و بتوانیم قبل از ورود به خاک عراق در مسیرها و مرزهایی که 

اعلام خواهد شد، مانند همیشه ارتباطات با کیفیتی را به مردم عزیز ارائه دهیم.

سرعت بالای پیشرفت فیبرنوری در کشور
رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی گفت: اجرای پروژه فیبر نوری 

سرعت خوبی گرفته و به جای یک دهه قرار است این کار در ۳ سال انجام شود.
امیر لاجوردی رئیس ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطــات رادیویی در یکی از 
پیام رســان های بومی در خصوص وضعیت فیبر نوری گفت: به لطف خدا پروژه 
فیبرنوری منازل و کسب و کارها ســرعت خوبی گرفته و با حمایت وزیر محترم 
روزانه پیگیر وضعیت پروژه و حل مشــکل اپراتورهــای ارتباطی در فرآیند اجرا 

هستم.
وی افزود: کار بسیار بزرگی است که به جای یک دهه قرار است در ۳ سال انجام 

شود. لاجوردی در ادامه تصریح کرد: کار در شهرهای جدید شروع شده است.

تخفیف ۷۵ درصدی پست برای ارسال گذرنامه های زیارتی
مدیرعامل شرکت ملی پست با درخواست از مردم برای پیگیری هرچه سریع تر 
دریافت گذرنامه های اربعین، گفت امسال تدبیر ویژه ای از سوی نیروی انتظامی 
و اداره گذرنامه بابت صدور گذرنامه های زیارتی اعمال شده است. محمود لیائی- 
مدیرعامل شرکت ملی پست- اظهار کرد: با توجه به اینکه به ایام اربعین حسینی 
نزدیک می شویم توصیه مان به همه هموطنان این است که اگر نیاز به تمدید یا 
تقاضای صدور گذرنامه دارند، هرچه سریع تر اقدام و این کار را به ایام منتهی به 

اربعین حسینی موکول نکنند.
معاون وزیر ارتباطات افزود: هر چه به ایام اربعین نزدیک می شــویم فشار کاری 
توزیع گذرنامه زیاد می شــود و نمی توانیم زمان بندی به موقعــی را که در ایام 
غیرشلوغ داشتیم اعمال کنیم. وی گفت: در ایام عادی گذرنامه ها را دو تا سه روزه 
توزیع می کنیم، اما در زمان فشار کاری ممکن اســت این زمان بیشتر شود و به 
همین سبب درخواســت می کنیم هموطنان در اسرع وقت برای صدور گذرنامه 

هایشان اقدام کنند.
مدیرعامل شرکت ملی پســت بیان کرد: امســال تدبیر ویژه ای از سوی نیروی 
انتظامی و اداره گذرنامه بابت صدور گذرنامه های زیارتی اعمال شد که ما هم در 
شرکت پســت تصمیم گرفتیم ۷۵ درصد تعرفه های حمل و توزیع گذرنامه های 

زیارتی به هموطنان تخفیف داده شود.
طبق اعلام شرکت ملی پست، لیائی ادامه داد: سال گذشته موزعین ما تا ساعات 
پایانی روز هم اقدام به توزیع گذرنامه می کردند و حتی ما از تعدادی از کارمندان 
مان که در این موضوع وظیفه ای نداشتند درخواست کردیم و عاشقانه به کمک 

آمدند تا گذرنامه ها در حداقل زمان ممکن به دست صاحبانش برسد.

حذف اطلاعات شخصی در گوگل راحت تر شد
گوگل به روزرسانی هایی را برای بخش »جست وجو« اعلام کرد که هدف آن فراهم 
کردن کنترل راحت تر اطلاعات شخصی ای است که از کاربران در نتایج جست وجو 
ظاهر می شود. گوگل سال گذشته، ابزاری را منتشر کرد تا به افراد کمک کند نتایج 
جست وجویی که حاوی شماره تلفن، نشانی خانه یا ایمیل آنهاست را حذف کنند. 
اکنون این شرکت، ابزار "نتایج درباره شما” )results about you( را به روزرسانی 
کرده است تا کارایی این ابزار را تقویت کند. در روزهای آتی، یک داشبورد جدید قابل 
دسترس خواهد شد که به کاربران امکان می دهد هنگامی که چنین اطلاعات شخصی 
در نتایج جست وجو ظاهر می شوند، مطلع شوند. هنگامی که کاربران، هشدار دریافت 

می کنند، می توانند فورا از گوگل درخواست کنند نتایج مذکور را حذف کند.
این موتور جست وجو، اوایل امسال ویژگی "گوگل وان” )Google One( را عرضه 
کرد که می تواند دارک وب را جست وجو کند تا ببیند آیا اطلاعات کاربر در رخنه های 
اطلاعاتی وجود دارند یا خیر. به نظر می رسد به روزرسانی ابزار "نتایج درباره شما"، به 
شکل مشابهی عمل می کند. این حقیقت که این ابزار به شکل پیشگیرانه نتایج جستجو 
را برای بررسی وجود اطلاعات شخصی شما کاوش کرده و به شما برای حذف آنها کمک 

می کند، حمایت از حریم خصوصی را راحت تر خواهد کرد.
شما می توانید با زدن روی عکس پروفایل و انتخاب "نتایج درباره شما" یا از یک صفحه 
وب اختصاصی که این شرکت ایجاد کرده است، به این ابزار دسترسی پیدا کنید. این 
ابزار فعلا در آمریکا و به زبان انگلیسی موجود است اما گوگل قصد دارد آن را به زودی به 

زبان های دیگر و مناطق دیگر عرضه کند.
همچنین، گوگل سیستمی را به روزرسانی کرده که به کاربران کمک می کند تصاویری 
که از آنها وجود دارد را حذف کند. این شرکت همواره این گزینه را برای افراد فراهم 
کرده تا برای حذف تصاویری که بدون رضایتشان در نتایج جست وجو دیده می شوند، 
درخواست کنند. این سیاست اکنون توسعه پیدا کرده و شامل تصاویری است که با 

رضایت آنها منتشر شده است.
شاید در مقطعی، محتوایی از خود را در یک وب سایت بارگذاری کرده اند اما تصمیم 
گرفته اید که دیگر این محتوا موجود نباشد. اگر این محتوا را از وب سایت حذف کرده اید 
اما در جای دیگری بدون اجازه شما منتشر شده است، می توانید از گوگل بخواهید آن 
را از نتایج جست وجو حذف کند. این شرکت خاطرنشان کرده است که این سیاست 

شامل محتوایی که همچنان در حال استفاده تجاری از آن هستید، نمی شود.
همچنین، گوگل به روزرســانی هایی برای کنتــرل والدین و جســت وجوی امن 
)SafeSearch( عرضه کرده اســت. از ابتدای ماه جاری، گــوگل تصاویری که به 
عنوان محتوای مناسب بزرگسالان یا تصاویر خشونت آمیز تعریف می شود را در نتایج 
جســت وجو، به صورت پیش فرض، تار می کند. کاربران می توانند این قابلیت را در 
تنظیمات صفحه خود، غیرفعال کنند مگر این که مدیر شبکه مدرسه یا محل دیگری، 

این تنظیمات را در حساب آنها قفل کرده باشد.
بر اساس گزارش وب سایت انگجت، در نهایت، دسترسی به "کنترل های والدین" از 
"موتور جست وجوی گوگل"، راحت تر شده و کافی است "کنترل والدین گوگل" یا 
"ارتباط خانواده گوگل" جست وجو شود تا کادر اطلاعاتی را مشاهده کنید که نحوه 

انجام تنظیمات را توضیح می دهد.

اخبار

معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رییس جمهوری 
از اعطــای اعتبــار مالیاتی و 
حمایت از شــرکت های فناور 
مســتقر در کارخانه  نوآوری 

دارویی خبر داد.
به گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، روح 
الله دهقانی در آییــن افتتاح و بهره برداری نخســتین 
کارخانه نوآوری دارویی کشــور که در جریان ســفر به 
استان آذربایجان شرقی و با حضور سردار عابدین خرم، 
استاندار این استان صورت گرفت، با اشاره به حمایت از 
شــرکت های فناور فعال در عرصه اشتغال و بازارسازی 
محصولات حوزه دارو و درمان گفت: تلاش ارزشمندی 
صورت گرفته است تا یک ساختمان که استفاده خوبی 
از آن صورت نمی گرفت به بهترین نحو مورد اســتفاده 
قرار گرفته و مولدسازی صورت گیرد. این حرکت، گام 
ارزشمند و بزرگی است که قطعا از آن حمایت خواهیم 

کرد.
وی، مولدسازی و استفاده از ظرفیت ها و زیرساخت های 

کم تر اســتفاده شــده را یکی از اولویت های حمایتی 
معاونــت علمی عنــوان کرد و افــزود: ایــن کارخانه 
نوآوری مــی تواند بســتری برای توســعه محصولات 
کارآمد و مفید در حــوزه دارو و کارخانه ای برای تولید 
محصــولات نوآورانه باشــد که محصولات ســاخت 
ایران به ویــژه در حوزه هــای اقتدارآفریــن همچون 
 دارو، درمان و ســلامت را در ابعاد بیــن المللی  معرفی 

و مطرح کند.
وی افزود: این کارخانه نوآوری، ابتکاری ارزنده اســت 
که با پیوند بیــن نوآوری های صنعــت دارو، خلاقیت 
نیروی انســانی جوان و ظرفیت بالای صنعت و ماشین 
سازی تبریز، می تواند به خلق تحولات ارزشمند منجر 
شــود. رییس بنیاد ملی نخبگان بیان کــرد: پیرو این 
بازدیــد و مطالباتی که شــرکت های مســتقر در این 
کارخانه نوآوری دارند، حمایت  های لازم و متناســب با 
فعالیت و اندازه شرکت ها و همچنین از کارخانه نوآوری 
دارویی  صورت خواهد گرفت تا ضمن ایجاد اشــتغال 
و خلق ارزش افزوده، این کارخانه نوآوری به بســتری 
 برای شکل گیری و تجاری ســازی نوآوری های دارویی 

تبدیل شود.
معاون علمی و فناوری رییس جمهور با اشاره به حمایت 
از تحقیق و توسعه شــرکت های فناور دارویی در قالب 
اعتبار مالیاتی گفت: از شــرکت های بزرگ و توانمند 

دارویی که در تبریز هســتند، حمایت  بسیار خوبی در 
قالب اعتبار مالیاتی صورت خواهد گرفت که به گسترش 
تحقیق و توسعه در حوزه خودشان و در نتیجه پیشرفت 

شرکت ها کمک خواهد کرد.
گفتنی است کارخانه نوآوری دارویی در مساحتی ۴۵۰۰ 
متر مربع در محل یکی از کارخانه های بدون اســتفاده 
تولید دارو در تبریز بــا حمایت پارک علــم و فناوری 
سلامت دانشگاه علوم پزشــکی تبریز و مشارکت چهار 

شرکت فناور دارویی بزرگ به بهره برداری رسیده است. 
در این کارخانه نوآوری، هسته های فناور و مساله محور 
بر مدار دانشجویان نخبه دانشگاه ها شکل می گیرد و با 
راهبری اســتادان و متخصصان، به حل مسایل صنایع 
می پردازد. پاسخ  به نیازها در قالب یک پروپوزال توسط 
هســته های نوآور ارایه می شــود و اجرای این طرح ها، 
 طی یک فرآینــد ۹ ماه پیگیری و بــه محصول دارویی 

تبدیل می شود.

معاون علمی و فناوری خبر داد:

حمایت از شرکت های فناور در قالب اعتبار مالیاتی
News kasbokar@gmail.com

براســاس مدل جدید ارزیابی دانش بنیان ها، شاخص 
های فناورانه، کســب و کاری و اقتصادی دانش بنیان 
های نوپا، نوآور و فناور برای پذیرش مشــخص شــد. 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری آئین نامه جدیدی را برای ارزیابی و حمایت 
از شرکت ها و مؤسسات دانش بنیان به تصویب رساند 
که این آئیــن نامه از اوایــل مردادماه اجرایی شــد؛ 
براســاس مدل جدید شــرکت های دانش بنیان به ۳ 
دسته نوپا، نوآور و فناور تقســیم شدند و دیگر خبری 
از شرکت های نوع یک، دو و یا سه نیست. شرکت های 
نوپا به شرکت هایی گفته می شود که در حوزه تحقیق، 
طراحی و توسعه محصولات و خدمات فناورانه فعالیت 
دارند ولی هنوز از نظر کسب و کاری و اقتصادی به بلوغ 
کافی نرسیده اند. شرکت های نوآور اما به شرکت هایی 
اطلاق می شود که حداقل یک محصول در فهرست مالا 
و خدمات دانش بنیان دارند، بر فرایند طراحی و تولید 
محصولات دانش بنیان مسلط بوده و دارای رشد پایدار 
در تولید و فروش اندها باشند. سهم فروش دانش بنیان 

در این شرکت ها کمتر از ۵۰ درصد است.
شرکت های دسته ســوم یعنی فناورها، شرکت هایی 
هستند که دارای حداقل یک محصول/خدمات فناورانه 

موجود در فهرست کالا و یا خدمات دانش بنیان بوده و بر 
فرایند طراحی وتولید آن محصول مسلط بوده و سوابق و 
مستندات توسعه محصول را دارا باشند. این شرکت های 
باید از رشد پایدار در تولید و فروش خود برخوردار باشد 
و تمرکز اصلی فعالیت های اقتصاد یک تجاری شرکت 
باید در حوزه دانش بنیان بوده و سهم فروش دانش بنیان 

از کل فروش شرکت حداقل ۵۰ درصد باشد.
این دسته بندی جدید اهداف و دلایل مختلفی را دنبال 
می کند؛ نخست اینکه حدود ۶۰ درصد از شرکت های 
تأیید شــده به عنوان دانش بنیان دارای فروش بسیار 
پایینی هســتند و نیازمند حمایت های ویژه ای برای 
تمرکز بر حل مشــکلات عملکــردی محصول خود و 
کسب قابلیت های کسب و کاری اند. دوم اینکه برخی 
شرکت های بزرگ صنعتی غیر دانش بنیان، علاقه مند 
به کیفیت و نوآوری در حوزه تولید و کسب و کار خود 
هستند و ظرفیت تبدیل شدن به پیشران های بازار برای 

زیست بوم دانش بنیان را دارند.
در آئین نامه جدید شاخص های فناورانه و کسب و کاری 
برای ارزیابی دانش بنیان ها در مرحله پذیرش در نظر 
گرفته شده است؛ به طور مثال محصول، خدمت، تدوین 
و ارائه برنامه رشد، دانش فنی لازم برای توسعه محصول 

فناورانــه و دارا بودن محصول یا خدمــت در مقیاس 
آزمایشگاهی از جمله شاخص های فناورانه برای دانش 
بنیان های نوپا به شــمار می رود. شاخص های فناورانه 
برای شرکت های نوآور نیز دارا بودن محصول، خدمت، 
تدوین و ارائه برنامه رشد، داشتن دانش فنی لازم برای 
توســعه محصول فناورانه و تولید و فروش محصولات 

فناورانه با رشد پایدار لحاظ شده است.
همچنین محصول، خدمت، تدوین و ارائه برنامه رشد، 
داشتن دانش فنی لازم برای توسعه محصول فناورانه و 
تولید و فروش محصولات فناورانه با رشد پایدار و داشتن 
حداقل ۱۰ نیروی انسانی از شاخص های مهم پذیرش 

برای دانش بنیان های فناور اعلام شده است.
در این آئین نامه همچنین شاخص های اقتصادی برای 
ارزیابی دانش بنیان ها در مرحله پذیرش لحاظ شده که 
این شاخص ها برای دانش بنیان های نوپا عبارت است از 
فروش کل بین صفر تا ۵۰ میلیارد ریال ناظر به آخرین 

اظهارنامه مالیاتی قطعی.
فروش کل بیش از ۵۰ میلیارد ریــال ناظر به آخرین 
اظهار نظر مالیاتی قطعی و ســهم فروش دانش بنیان 
کمتــر از ۵۰ درصد از شــاخص های اقتصادی دانش 
بنیان های نوآور و فروش کل بیش از ۵۰ میلیارد ریال 

ناظر به آخرین اظهار نظر مالیاتی قطعی و سهم فروش 
دانش بنیان بیشــتر از ۵۰ میلیارد ریال شاخص های 

اقتصادی دانش بنیان ها فناور به شمار می روند.
شاخص های ارزیابی رشــد شرکت ها نیز در سه بخش 
ورودی، فرایند و خروجی در نظر گرفته شده است. در 
بخش ورودی شاخص هایی چون سهم نیروی انسانی 
تحقیق و توسعه )کارشناســی و بالاتر(، میزان جذب 
سرمایه از شرکت های بزرگ تخصصی حوزه خود و یا 
نهادهای مالی و میزان سرمایه گذرای در استارتاپ ها و 

شرکت های نوپا تعیین شده است.
در بخش فرایند مستندات تحقیق و توسعه و طراحی و 
مهندسی، وجود قراردادهای مبنی بر همکاری فناورانه، 
معرفی توســط یک نهاد تخصصی معتبر )ستادهای 
توسعه فناوری و…( و مســتندات حسابرسی رسمی 
حائز اهمیت اســت. در بخش خروجی نیــز میزان و 
نرخ رشــد فروش محصولات و خدمات دانش بنیان، 
تعداد محصولات فناورانه و ســطح آنها )میران فروش 
محصولات فناورانه با رشــد پایدار در سه سال اخیر(، 
داشتن پتنت بیت المللی گرنت شده، داشتن فناوری 
فروخته شده و داشتن مشتری تخصصی پایدار به عنوان 

شاخص های ارزیابی رشد مشخص شده است.

مدیرعامل شــرکت ارتباطات زیرساخت گفت: میزان 
ترانزیت ترافیــک اینترنت از خاک کشــورمان دو و 
نیم برابر شده اســت. به گزارش شرکت ارتباطات زیر 
ساخت، محمد جعفرپور، مدیرعامل شرکت ارتباطات 
زیرساخت به مناسبت ۱۴ مرداد سالروز تأسیس شرکت 
در پیامی نوشت: تغییر و حرکت دو عنصر نجات بخش 
جهان هســتی، از رکود و یک جا ماندن است؛ شاید به 
جرأت بتوان گفت: نعمت گــذران عمر اگرچه کمی با 
خود حسرت از دســت دادن عمر را به همراه دارد؛ اما 
بارقه ای انسان ساز برای ما به ارمغان خواهد داشت که 

چاره ای جز رفتن و حرکت به سوی بالندگی نیست.
بار دیگر ۱۴ مرداد فرا رسید، روزی که یادآور تأسیس 
شرکت ارتباطات زیرساخت است، شرکتی که افتخار 
دارد به عنوان تنها متولی شــبکه های مادر مخابراتی 

و ارتباطی در کشــور با بیش از ۷۰ هزار کیلومتر فیبر 
نوری، با ظرفیت انتقال Tbps ۳۴ و تأمین کننده پهنای 
باند IP داخلی و اینترنت بین الملــل به مردم خدمت 
رسانی کند؛ در این راستا اقداماتی همچون راه اندازی 
»اولین قطب مرکز داده« در شهرهای تهران، مشهد، 
شــیراز و تبریز، که علاوه بر افزایش ســرعت، موجب 
کاهش ریسک و هزینه ســرمایه گذاری، کیفیت ارائه 
خدمات و محتوای داخلی و خارجی شــده از اقدامات 
این شرکت است. همچنین بسترساز توسعه محتوای 
الکترونیکی در شبکه ملی اطلاعات، کسب سهم مناسب 
از اقتصاد دیجیتال و شکوفایی کسب و کارهای دانش 

بنیان در حوزهICT خواهد شد.

از سویی دیگر، »بومی سازی دسترسی به اطلاعات از 
طریق مراکز تبادل ترافیک«، ازدیگر اقدامات شرکت 
ارتباطات زیرساخت است که دستیابی به اهدافی نظیر 
افزایش سرعت، افزایش کیفیت و بهبود قیمت خدمات 
اینترنتی برای استفاده بهتر از محتوا و خدمات داخلی، 
بومی سازی توزیع ترافیک و اســتفاده بهینه از منابع 

ارتباطی کشور را، فراهم کرده است.
در خصوص تســهیلات ارائه شــده از ســوی شرکت 
ارتباطات زیرســاخت، نیز به صورت خلاصه می توان 
به دسترســی مســتقیم به IXP و یا توســعه IXP در 
 قطب مرکز داده، ارائــه تخفیف ۹۵ درصدی در اتصال 
به IXPها و دسترسی به گیت وی بین الملل IGWبه 

صورت مستقیم، اشاره کرد. همچنین به همت فعالیت 
و تلاش شــما همکاران من، میــزان ترانزیت ترافیک 
اینترنت از خاک کشــورمان دو و نیم برابر شده است 
که امیدواریم این مســیر با ارتقای سطح همبستگی 
و ارتباطات ســازنده و صمیمی میان مدیران ارشد و 
کارکنان، تا تبدیل شدن کشور به هاب ترانزیت ترافیک 

اینترنت در منطقه ادامه داشته باشد.
در پایان از اینکه ســکان دار شــرکتی هستم که حال 
همکاران، مدیران و دســت اندرکارانش، فقط و فقط 
با خدمت صادقانه و شــبانه روزی بــرای مردم عزیز 
کشورمان خوب می شود؛ خدارا شاکرم و مفتخرم که 
در این برهه از زمان بتوانیم در کنار خانواده پر افتخار 
شرکت زیرساخت در مسیر داشتن ایرانی با ارتباطات 

گسترده، پایدار و امن، قدم برداریم.

معاون مرکز تعاملات بین  المللی علم و فناوری گفت: 
در هشت سال گذشــته حدود ۹ هزار همکاری موفق 
با متخصصان خارج از کشــور داشــته ایم. به گزارش 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری، مرکز توسعه فناوری های راهبردی معاونت 
علمی فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
با همکاری مرکز تعاملات بیــن المللی علم و فناوری، 
رویداد »تور فناورانه نمایشــگاه صنعت ساختمان« را 

برگزار کرد.
این رویداد بــا هدف آشــنایی و پیونــد متخصصان 
خارج از کشــور با صنایع فعــال و متخصصان داخل 
کشور در حوزه ســاختمان و البته استفاده از ظرفیت 

و توانمندی متخصصان در راســتای رفع نیاز و چالش 
های فناورانــه موجود در صنایع برگزار شــد. روز دوم 
این رویداد با حضور سیدعلی حســینی، معاون دفتر 
توسعه روابط علمی و ســرمایه انسانی مرکز تعاملات 
بین المللی علــم و فنــاوری، متخصصان خــارج از 
 کشــور و چند تن از صاحبان صنایع فعــال در حوزه 

ساختمان برگزار شد.
در ابتــدا حســینی با بیــان این موضوع که هشــت 
ســال پیش برنامه »connect« با هدف اســتفاده 
از ظرفیــت متخصصان خــارج از کشــور راه اندازی 
شــد، گفت: ما در هشــت ســال گذشــته حدود ۹ 
هزار همکاری موفــق با متخصصان خارج از کشــور 

داشته ایم. امســال هدف اصلی ما اتصال متخصصان 
خارج از کشــور با شــرکت های دانش بنیان داخلی و 
 همچنین فعالیت مســتقیم خود این افراد در کشــور

 بوده است.
وی با اشاره به تلاش معاونت برای هموار کردن مسیر 
این همکاری، افزود: اتفاق خوبی که در ســال گذشته 
رخ داد درباره مساله ســربازی بود. بسیاری از اساتید 
دانشگاه یا متخصصان ایرانی که خارج از کشور فعالیت 
می کنند، به علت مشغله کاری که خارج از کشور دارند، 
امکان گذراندن دوره سربازی در داخل کشور را ندارند. 
ما مجوزی را کسب کردیم که بر اساس آن این عزیزان 
می توانند پروژه ای تعریف کنند و با همکاری یک شرکت 

دانش بنیان داخلی، آن را پیــش ببرند. در این صورت 
فرد می تواند دوره ســربازی خود را در خارج از کشور، 

سپری کند.
حسینی در پایان با اشاره به نتایج مثبت رویداد »ایران 
هلث« که پیش از این برگزار شده بود، افزود: تلاش ما 
بیشتر مبنی بر این است که مســیر دانش را به سمت 
صنایع هموار کنیم و پروژه های دانشــگاهی در حال 
حاضر از اهمیت کمتری برخوردارند. در پایان تور نیز 
متخصصان به بازدید از دستاوردهای ارائه شده در خانه 
نوآوری و فناوری ایران در حوزه ساختمان پرداختند و 
سپس از غرفه های منتخب نمایشگاه صنعت ساختمان 

دیدن کردند.

شــرکت ملی راه آهن آلمان )دویچه بان( برای تعویض 
قطعات ساخت شرکت چینی هواوی در زیرساخت خود، 
ناچار خواهد بود ۴۰۰ میلیون یورو )۴۳۷.۴۴ میلیون دلار( 
هزینه کند. مجله اشپیگل در گزارشی با اشاره به اسناد 
داخلی دویچه بان نوشت: دویچه بان که یک شرکت دولتی 
است، در صورت تصمیم دولت برای ممنوعیت قطعات 
هواوی در کوتاه مدت، با تاخیر پنج تا شــش سال برای 
پروژه های خود، روبرو خواهد شد. سخنگوی دویچه بان 

اعلام کرد این شرکت درباره اسناد داخلی خود، اظهارنظر 
نخواهد کرد.

در بحبوحه نگرانی های گســترده ای کــه درباره نفوذ 
شرکت های چینی در زیرساخت حســاس وجود دارد، 
دولت آلمان مشغول بررسی است تا ببیند آیا باید قطعات 
خاصی که از سوی شرکت های چینی هواوی و فراهم شده 

است را در شبکه های مخابراتی این کشور ممنوع کند.
مخالفان شــرکت های هواوی و ZTE می گویند ارتباط 

نزدیک این شــرکت ها با ســرویس های امنیتی چین، 
به معنای آن اســت که اســتفاده از محصولات آنها در 
شبکه های موبایل آینده، می تواند به جاسوسان و حتی 
خرابکاران چینی، دسترسی گسترده به زیرساخت حیاتی 
را فراهم کند. اما شرکت های هواوی، ZTE و دولت چین، 
ادعاهای مذکور را رد و اعلام کرده انــد که این اقدامات 
با هدف حمایت گرایی و حمایــت از رقیبان غیرچینی 

صورت می گیرد.

هرگونه تصمیم برای ممنوعیت هواوی، احتمالا با واکنش 
خشمگینانه پکن مواجه خواهد شد که از برلین خواسته 
است در چارچوب منافع خویش و مقررات بین المللی، 
عمل کند. آلمان در ســال ۲۰۲۱، قانون امنیت فناوری 
اطلاعات را تصویب کرد که موانع بزرگی برای سازندگان 
تجهیزات مخابراتی برای شبکه های نسل جدید ایجاد کرد 
اما از ممنوعیت مشابهی که کشورهای دیگر برای هواوی 

و ZTE اعلام کرده اند، خودداری کرده بود.

جزئیات شاخص های فناورانه و کسب و کار ارزیابی دانش بنیان ها

دانش بنیان ها به نوپا، نوآور و فناور تقسیم شدند

افزایش ترانزیت ترافیک اینترنت از کشور

۹ هزار همکاری موفق با متخصصان ایرانی خارج از کشور 

ضرر ۴۰۰ میلیون یورویی دویچه بان از حذف هواوی
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جذابيــت و وجهه اجتماعي شــغل 
مهندســي،  علاقه و اميد بيشتر برای 
پيداكردن كار، بسياري را در سال هاي 
اخير به سمت انتخاب اين رشته برده 
است. به مرور تعداد فارغ التحصيلان 
اين رشته افزايش پيدا كرد و بازار كار نيز نتوانست جوابگوي 
اين تعداد فارغ التحصيل باشد، به همين دليل رشته مهندسي 
در صدر رديف رشته هاي بيكار قرار گرفته است، البته مهندسي 
شــاخه هاي متنوعي دارد و آمار بيكاري در همه اين شاخه ها 
به يك اندازه نيســت، مثلا در حالي كه بيــكاري در گرايش 
مهندسي ساخت و توليد و مهندسي كامپيوتر بالاست اما در 
مهندسي عمران يا برق وضعيت بهتري وجود دارد. از طرفي زن 
يا مرد بودن در رشته مهندسي بر ميزان بيكاري آن تاثير دارد، 
مثلا آمار بيكاري در رشته مهندسي عمران براي زنان بيشتر 
از مردان است كه اين موضوع به مســائل فرهنگي و داشتن 
نگاه ســنتي به زن و مرد و توانايي هاي آنها در جامعه مربوط   
است كه البته تا كنون تا تغيير بســيار زيادي در اين نگرش 
ايجاد شــده اســت. به طور كلي بايد گفت اگر چه در گذشته 
رشته هاي پزشكي و مهندســي به لحاظ درآمدي و بازار كار 
در مركز توجه قرار داشتند اما اكنون فارغ التحصيلان اين دو 
رشته نيز از معضل بيكاري در امان نمانده اند. به همين دليل با 
وجود نياز كشور به اين رشته ها شاهد بيكاري فارغ التحصيلان 

آنها هستيم. 
در رابطه با رشته مهندســي موضوع قابل توجه كيفيت كاري و 
ســطح توانايي هاي فارغ التحصيلان رشته مهندسي است كه بر 
اشتغال يا بيكاري آنها تاثير مي گذارد. به اعتقاد كارشناسان در 
صورتي كه يك مهندس كار، مهــارت و تخصص مورد نياز براي 
شغلش را بلد باشــد، بازار كار هم از وي استقبال خواهد كرد. به 
گفته آنها توانايي برخي دانشــجويان در مدرك دانشگاهي آنها 
خلاصه شــده و براي ورود به بازار كار شايستگي لازم را ندارند. 
دكتر بيژن عبدي، كارشناس اقتصادي در رابطه با اين سوال كه 
چرا آمار بيكاري در رشته هاي مهندســي با وجود نياز توسعه و 
اقتصاد كشور در دنياي حاضر به اين رشته ها، بالاست، گفت: البته 
رشته هاي مهندسي هر يك شــاخه ها و زيرشاخه هاي متنوعي 
دارد كه بايد هر يك را به تفكيك بررسي كرد. برخي از شاخه ها 
موردنياز بازاركار است و برعكس برخي نه. بايد ديد تفاوت ميزان 

بيكاري در اين رشته ها به چه دليل به وجود آمده است. 

نياز دنياي كنوني به اشتغال مهندسان
وي توضيح داد: اگر فضاي كســب وكار مســاعد باشد، تمام 
شاخه هاي اين رشته ها براساس نياز بازار كار مشخص مي شود 
و هرگز شــاهد بيكاري فارغ التحصيلان اين رشــته ها كه در 
واقع دنياي كنوني براي توسعه و پيشــرفت به آنها نياز دارد، 
نخواهيم بود. بخش هاي مختلف كشور از صنعت گرفته تا همه 
بخش هاي كوچك و بزرگ به علم نوين و دانش فني نياز دارند. 
هيچ سازماني يا صنعتي بي نياز از تكنولوژي و علم روز نيست. 
اين كارشــناس اقتصادي در رابطه با نرخ بــالای بيكاري در 
رشته مهندسي كامپيوتر يا ســاخت و توليد گفت: استفاده از 
كامپيوتر و برنامه هاي آن براي طراحي، فتوشــاپ، انيميشن 
و... كاربــرد فراواني دارد. البتــه بايد ديد وقتــي مي گوييم 
بيكاري در رشــته مهندســي كامپيوتر، منظورمــان از آن 
ســخت افزار اســت يا نرم افزار يا زماني كه مي گوييم بيكاري 
 در رشــته مهندســي ســاخت و توليد منظورمان كدام يك

 از شاخه هاي آن است؟

اولویت مسئولان براي اشتغالزایی، اصلاح شبکه 
بانکي باشد

عبدي گفت: ما بايد توجه داشــته باشــيم كه در عصر حاضر 
دانش فني يك ضرورت اســت. مــا نبايد بي تفــاوت به آن 
تنها مصرف كننده كالاي كشــورهاي ديگر باشــيم. وي در 
ادامه صحبت هاي خود بيكاري مهندســان را به مشــكلات 
بانكي كشور نســبت داد و گفت: شــبكه بانكي در كشور ما 
 مانع اشــتغال اســت و ايجاد اشــتغال نخواهد كرد. بانك ها

 بــه دنبال كســب بيشــترين ســود در كوتاه تريــن زمان 
هســتند. آنها نگاه تجاري و منفعت طلبانه دارند و بيشــتر 
اوقات از زير بار مســئوليت هاي خود شــانه خالي مي كنند، 
حتي اگر از ســوي دولت به آنها مســئوليتي واگذار شــود. 
مثــلا در رابطه با موضوع كاهش نرخ ســود بانكــي، بانك ها 
به بهانه هــاي مختلــف ســعي كردنــد از دســتور دولت 
ســرپيچي كننــد. بنابرايــن اولويــت مســئولان بــراي 
 اشــتغالزايي، اصلاح شــبكه بانكــي و بردن آن به ســمت 

اشتغالزايي است.

مهندسي در صدر رشته هاي بيکار
مطابق تحقيقات ســازمان همياري اشتغال دانش آموختگان 

بيشــترين تعداد بيكاران در رشــته هاي مهندسي، ساخت و 
توليد با 251 هزار و 402 نفر وجود دارد و پس از آن نيز 222 
 هزار و 112 نفر در رشته هاي علوم اجتماعي، بازرگاني و حقوق 
بيكار هستند.  همچنين بيشترين نرخ بيكاري در گروه مردان 
در بين گروه هاي عمده رشــته تحصيلي، به ترتيب مربوط به 
رشته هاي تحصيلي علوم كامپيوتر )22.3 درصد(، صنعت و 
فناوري )21.8 درصد( و معماري و ساختمان سازي )20.8( 

درصد اســت. نرخ بيكاري جمعيت فارغ التحصيل يا در حال 
تحصيل در سال 13۹2 براي گروه مردان و زنان در كل كشور 
18.۹ درصد براي گروه مردان 12.8 درصد و براي گروه زنان 

31.3 درصد بوده است. 
نرخ بيــكاري در گروه زنــان در بين گروه هاي عمده رشــته 
تحصيلي، به ترتيب مربوط به رشــته هاي تحصيلي حفاظت 
محيط زيست 57.7 درصد، كشاورزي، جنگلداري و شيلات 

56.2 درصد و معماري و ساختمان ســازي 55.5 درصد بوده 
است. براســاس اين نتايج، بيشــترين نرخ بيكاري جمعيت 
فارغ التحصيل يــا در حال تحصيل دانشــگاهي به ترتيب به 
استان هاي لرستان 2۹.5 درصد، كهگيلويه و بويراحمد 27.8 

درصد و فارس 27.1 درصد اختصاص دارد. 
همچنين كمترين نرخ بيكاري مربوط به اســتان هرمزگان با 

6.2 درصد است. 

»كسبوكار«بهمناسبتروزمهندسگزارشميدهد

بيکاريمهندسانبيمهارت

کارو
کارآفرینی

بيكاري، فراغــت از تحصيل و نيافتن 
شغل، بســياري از فارغ التحصيلان ، 
و جوينــدگان كار را بــه پايتخــت 
كشور كشانده اســت، به همين دليل 
خوابگاه هاي خودگردان براي اسكان 
اين افراد دست به كار شــدند و از اين روش براي كسب درآمد 
اقدام كردند. تعداد اين خوابگاه ها در سطح شهر نشان مي دهد 
كه تا چه اندازه در طي سال هاي اخير هجوم جمعيت بيكار به 
تهران يا مهاجران براي يافتن شغل زياد بوده است. تاسـيـس 
خــوابـگاه هاي خودگردان براي حفظ امنيت و آرامش افراد 
غيربومي تا حدود زيادي مسئله اسكان افراد مهاجر يا متقاضي 
را حل كرده اما جدا از موضوع خوابگاه هاي خودگردان بدون 
مجوز آنچه كه هست، ســخت گيري ها يا مشكلاتي است كه 
بعضا در خوابگاه هــاي خودگردان مجوزدار ديده مي شــوند 
و تا حدي هــم مانع امنيت خاطر ســاكنان ايــن خوابگاه ها 
شده اســت. نمونه اين مســائل، جريمه هاي سنگيني است 
كه به گفته ســاكنان خوابگاه، خوابگاه هــاي خودگردان به 
بهانه هاي مختلف از افراد خوابــگاه مي گيرند. گاهي جريمه 
 براي نظافت، گاهي براي تاخير، گاهي براي بلند حرف زدن و 
خاموش نكردن لامپ و جريمه هاي ديگري كه به هر نحو بايد 
به خوابــگاه پرداخت. از طرفي عدم كنترل افــراد براي ورود 
به خوابگاه يعني عدم دقت در ســلامت فرد از نظر جسماني، 
اخلاقي و رواني معضل ديگر خوابگاه هاي خودگردان اســت. 
مثلا به علت عدم نظارت برخي خوابگاه ها بســياري آرامش 
خود را از دست مي دهند و خوابگاه براي آنها مكاني پراسترس 
و تنش زا مي شود. مكاني كه بايد مدام مواظب وسايل، رفتار و 
صحبت هايت با ديگران باشي وگرنه به قيمت سنگيني برايت 

تمام خواهد شد. 

بيش از 100 اقامتگاه به صورت غيرمجاز در سطح 
شهر تهران فعاليت مي كنند

شاهرخ محمد زاده، رئيس اتحاديه  مهمان پذيران استان تهران 
در پاسخ به اين سوال »كسب وكار« كه اتحاديه چگونه برخي 
مســائل غيرقانوني در خوابگاه هاي خودگردان مانند دريافت 
جريمه هاي نقدي را حل خواهد كرد،  گفت: بهتر است سوال 
شما را با اين سوال كه آيا همه خوابگاه هاي خودگردان مجوز 

دارند يا نه، پاسخ دهم. 
طبق بررســي هاي اتحاديه از تعــداد كل اقامتگاه هاي فعال 
در سطح شــهر تهران فقط 50 اقامتگاه داراي مجوز هستند 
و اين در حاليســت كه بيــش از 100 اقامتــگاه فاقد پروانه 
كســب شناســايي شــده اند كه با عناوين مختلف همچون 
خوابگاه يا اقامتــگاه، فعاليــت غيرمجاز دارند كــه با توجه 
به اســكان افراد مختلف و همچنين عدم ارســال اســامي 
اقامتگران به اداره نظارت بر اماكــن عمومي و همچنين عدم 
اخذ اوراق هويتــي معتبر از اقامتگران همه و همه دســت به 
دســت هم مي دهند تا امنيت جامعه را به خطر اندازند. اين 

دســته از اقامتگاه هــا و خوابگاه هاي غيرمجاز بــا قراردادن 
قانون گريزي به عنوان ســرلوحه كار خود، اقدام به تاســيس 
شــعبات غيرمجاز ديگري نيز كرده اند و به اخطار هاي صنفي 
اتحاديه نيز توجــه نمي كنند كه اين خود جاي ســوال دارد. 
 محمد زاده در ادامه صحبت هاي خود به تاسيس خوابگاه هاي 
چيني تباران اشــاره مي كند كه تعدادي از آنها شناســايي و 
به اداره نظارت بر اماكن عمومي معرفي شــده اند كه از سوي 
آن اداره با واحد هاي موصوف برخــورد قانوني صورت گرفته 
و برخورد با تعدادي ديگر نيز به زودي انجام خواهد پذيرفت. 
محمدزاده گفــت: در خوابگاه هاي غيرمجــاز احتمال وقوع 
خطرات مالي و جاني افزايش مي يابد اين در حاليست كه در 
صورت داشتن مجوز، مكان مربوطه تحت نظارت اداره اماكن 
و بازرسان اين اتحاديه قرار خواهد گرفت و ميزان وقوع بسيار 
ي از مسائل كمتر شده و در حد صفر خواهد بود چرا كه امكان 
تخطي از قوانين كاهش يافته و در صورت بروز هر گونه مشكل 
با واحد صنفي برخورد قانوني صــورت مي گيرد. وي توضيح 
داد: برخي خوابگاه ها كه به صورت خصوصي اداره مي شــوند 
به نام خوابگاه كه صرفا اسكان دانشــجويان را بر عهده دارند، 
افراد غير دانشجو را اســكان مي دهند كه موجب بروز تداخل 

صنفي مي شود. 

قانون گریزي براي دریافت مجوز 
رئيس اتحاديه  مهمان پذيران استان تهران گفت: برخي سعي 
مي كنند براي فعاليــت و داير كردن خوابــگاه قانون گريزي 
كرده و بــه نهادهايي رجوع كنند كه مســئوليت قانوني آنان 
چيز ديگري اســت و از نظــر قانوني صدور مجــوز فعاليت 
صنفي در حيطه وظايف شــان نيســت. براي نمونه صندوق 
رفاه دانشــجويان اقدام به اعطاي مجوز بــه برخي واحد هاي 
اقامتي مي كند كه به علت نقص هاي قانوني، فني و بهداشتي 
قادر به دريافت مجــوز از اين اتحاديه نبــوده و با مراجعه به 
صندوق رفاه دانشــجويان اين عمل تخلف قانونــي را انجام 
مي دهند. كه نقض قانون نظام صنفي و حقوق فردي ساكنان 
 اقامتگاه هــا را با توجه بــه پايين بودن كيفيــت خدمات به 

همراه دارد. 
وي توضيح داد: معمولا افراد براي اينكه زودتر كار شــان راه 
بيفتد، قرارداد را امضا مي كنند بدون آنكه بدانند چه چيزي در 
اين قرارداد ذكر شده است. نمونه موارد ذكر شده در قراردادها 
همين جريمه هايي اســت كه خوابگاه ها به بهانه هاي مختلف 
چون پهن كردن لباس ها در حياط، تاخير در آمدن به خوابگاه، 
عدم رعايت نظافــت و... از فرد خوابگاهي يا ســاكن اقامتگاه 

مي گيرند. 
 ايــن مســئول ادامــه داد: گرفتــن هزينه اي مانند شــبي 
30 هــزار تومــان از  مهمــان كامــلا غيرقانونــي اســت. 
همچنيــن گرفتــن جريمــه تنهــا در صــورت ديركــرد 
 اجاره خوابــگاه قانوني اســت در غيــر اين صــورت كاملا 

برخلاف قانون است. 

جرایم خوابگاهي به غير از جریمه دیركرد خلاف 
قانون است

يكی از روســای ســابق اتحاديه هتلداران در اعتراض به غير 
قانونی بودن اين جريمــه ها به» كســب و كار «گفت: همه 
خوابگاه ها موظف به بســتن قراردادهايی با ساكنان خوابگاه 
هســتند و بايد يك نمونه از تمام برگه های خوابگاه را به فرد 

خوابگاهی تحويل بدهند.
وي توضيــح داد: معمولا افــراد براي اينكه زودتر كارشــان 
راه بيفتد، قرارداد را امضــا مي كنند بدون آنكــه بدانند چه 
 چيــزي در اين قــرارداد ذكر شــده اســت. نمونــه موارد 
ذكر شده در قراردادها همين جريمه هايي است كه خوابگاه ها 
به بهانه هاي مختلف چون پهن كردن لباس ها در حياط، تاخير 
در آمدن به خوابگاه، عدم رعايت نظافت و... از فرد خوابگاهي 

يا ساكن اقامتگاه مي گيرند. 
 ايــن مســئول ادامــه داد: گرفتــن هزينه اي مانند شــبي

 30 هزار تومان از  مهمان كاملا غيرقانوني اســت. همچنين 
گرفتن جريمه تنها در صورت ديركــرد اجاره خوابگاه قانوني 

است در غير اين صورت كاملا برخلاف قانون است. 

عدم رعایت استانداردهاي بهداشتي و امنيتي 
به گفتــه خوابگاهيان هر خوابــگاه براي اجــاره مبلغي بين 
150 هزار تــا 300 هــزار تومان مي گيــرد كــه البته اين 

اختلاف قيمــت به دليــل تفــاوت خوابگاه هــا در كيفيت 
 امكاناتي اســت كــه به افــراد ارائــه مي دهند، هــر چقدر

 يك خوابــگاه از نظر امكانــات بهتر باشــد، نظافت بهتري 
داشــته باشــد و امنيت و آرامش بيشــتري را براي ساكنان 
خود فراهم سازد، درنهايت اجاره بيشــتري دريافت مي كند 
البته اين موضوع در حاليســت كه تمــام خوابگاه ها ملزم به 
رعايت يك سري اســتانداردها هســتند و اين اصلا ربطي به 
اجاره بها ندارد، مثلا همه آنها موظف هســتند كه بهداشــت 
در خوابگاه رعايت شــود، افراد ناســالم به خوابگاه ورود پيدا 
نكنند و خوابگاه امنيت داشته باشــد اما در برخي خوابگاه ها 
 كه نرخ كمتــري براي اجــاره دريافــت مي كننــد، از اين

 امور خبري نيست. 

گرفتن پول به بهانه جریمه
به گفته يكي از خوابگاهيان مشكلي كه جديدا در خوابگاه هاي 
خودگردان نمود پيدا كرده، جريمه هاي ســنگيني است كه 
خوابگاه از افراد مي گيــرد. وي گفت: تاخيــر در هر صورت 
جريمه دارد. مثلا اگر كســي بعد از ســاعت 10 و نيم شــب 
يا در برخــي خوابگاه ها بعــد از 11 به خوابــگاه بيايد، براي 
ورودش به خوابگاه بايد پول پرداخت كند. در مســائل ديگر 
هم همينطور اگر كســي نظافت را رعايت نكند يا اگر سيگار 
بكشــد، بايد 50 هزار تومان پول جريمه بدهد. كوچك ترين 

 ســهل انگاري در خوابــگاه مســاوي اســت بــا دادن پول 
جريمه به خوابگاه. 

چشم پوشي از تخلف با پرداخت بيشتر 
وي توضيح داد: اين موضوع نشان از اين دارد كه براي كسي كه 
توان مالي داشته باشد، اصلا ايرادي ندارد با تاخير به خوابگاه 
بيايد، سيگار بكشــد، نظافت را رعايت نكند و هر كاري دلش 
خواســت انجام بدهد چراكه مي تواند در قبال آن پول بدهد. 
يعني برخي افراد مي توانند با پول مسئولان خوابگاه را بخرند. 
اين شــهروند ادامــه داد: بــراي برخي مســئولان خوابگاه 
 اين موضوع بهانه اي شــده تا بدين وســيله پول به دســت 

بياورند. 

آوردن  مهمان حتي نزدیکان، شبي30 هزار تومان
وي به موضوع ديگر كه از طريق آن خوابگاه ها كســب درآمد 
مي كنند، يعني آوردن  مهمان اشاره كرده و گفت: در خوابگاه 
براي آوردن  مهمان بــه خوابگاه بايد شــبي 30 هزار تومان 
پرداخت كني حتي اگر آن  مهمان خواهر، مادر يا از نزديكانت 
باشد. اين مبلغ زياد بسياري را از آوردن  مهمان يا نزديكان به 
خوابگاه منصــرف مي كند. حتي بــراي 10 دقيقه هم خواهر 
 يا مادر فرد نمي توانــد بدون پرداخت اين مبلــغ در خوابگاه

 بماند. 

»كسبوكار«ازوضعيتخوابگاههايخودگردانگزارشميدهد
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در نخستين ماه بهار سال 1394، حداقل 
بيــش از 113 ميليون جوجــه يك روزه 
گوشتي توليد شد. باوجود صادرات بخشي 
از اين توليدات به عراق و افغانستان باز هم 
حجم زيادي از جوجه هاي يك روزه مازاد 
بر نياز بازار است. به همين دليل اكثر واحدهايي كه كار جوجه ريزي را 
انجام مي دهند، مجبورند توليد خود را زير قيمت تمام شده بفروشند. 
اين درحاليست كه بازار كشورهاي آسياي ميانه كشش خوبي براي 
خريد جوجه هاي مازاد داخل كشــور را دارد و تنهــا به دليل نبود 
ســاختارهاي صادرات محور در اين بخش،  صــادرات با كندي و در 
مقياس پايين صورت مي گيرد. به عقيده كارشناسان ايجاد واحدهاي 
صادرات محور و ســپردن اختيارات تنظيم بازار بــه اين واحدها و 

تشكل ها، مي تواند باعث رونق گرفتن صادرات در اين بخش شود. 
 

توليد جوجه يك روزه بيش از نياز كشور است
به طور ميانگين قيمت تمام شــده جوجه يك روزه حدود هزار و 150 
تومان بوده اما در حال حاضر قيمت فروش آن حدود 700 تا 800 تومان 
است. اين تفاوت زياد ميان قيمت تمام شده و قيمت فروش باعث ضرر 
شديد واحد هاي توليدي شده است. سعيد اصغري فرد،  دبير انجمن ملي 
طيور ايران در گفتگو با »كسب وكار«، درباره وضعيت توليد جوجه هاي 
يك روزه در كشور گفت: ما در اين بخش صددرصد توليد كننده و خودكفا 
بوده و فقط براي مرغ هاي اجداد نيازمند به واردات از كشورهاي ديگر 
هستيم. اين واردات نيز ضرر اقتصادي براي ما ندارد. وي در ادامه گفت: 
عمده بازار هاي صادراتي ما به كشورهاي عراق و افغانستان است. البته 
در گذشته به كشــورهاي آذربايجان و ارمنستان نيز صادرات داشتيم 
اما به دليل مشكلات ســاختاري و تحريمي ميزان صادرات مان به اين 
كشــورها كاهش پيدا كرد. اصغري فرد ميزان توليد جوجه را بســيار 
بيشتر از نياز دانست و گفت: قيمت جوجه در بازار اصلا متعادل نيست و 
يكي از دلايل اصلي آن همين توليد بالا و مديريت نشده است. درواقع 
واحدهاي مختلف بــدون توجه به مصرف بازار اقــدام به جوجه ريزي 
 مي كنند كه بــا توجه به نبــود بازار هاي صادراتي مناســب منجر به 

پايين آمدن قيمت ها و ضرر واحدهاي توليدي مي شود. 

مرغداري هاي عراق ظرفيت توليدات ما را ندارند
وي در ادامه گفت:  تمام هم وغم ما در انجمن اين است كه بستر هاي صادراتي 
را فراهم كنيم اما در گام اول تصميم ما اين است كه تخم هاي نطفه دار را از 
بازار جمع كنيم تا جوجه ريزي كاهش پيدا كند و قيمت ها به تعادل برسند. 

در گام هاي بعدي نيز ساختارهاي وارداتي را به سمت ساختارهاي صادراتي 
پيش خواهيم برد. البته تعويض اين ساختارها مشكل است اما چاره اي غير از 
اين نداريم. اصغري فرد در ادامه بيان كرد:  دولت نيز بايد در رفع قوانين مزاحم 
به ما كمك كند. يكي از اين قوانين مزاحم، مجوزهاي مختلفي است كه بايد 
از سازمان هاي مختلف دريافت كرد. وي افزود: تشكل هاي خصوصي بايد 

اختيارات بيشتري داشته باشند تا بتوانند بازار را كنترل كنند، در حال حاضر 
در انجمن توليد كنندگان جوجه يك روزه چنين اختياراتي وجود ندارد. وي 
به بازار هاي صادرات اشاره كرد و گفت:  عراق به عنوان مهم ترين مقصد ما 
براي صادرات،  به هيچ عنوان بازار مناسبي نيست. زيرا سازمان مرغداري هاي 
اين كشور پذيراي توليدات ما نيست. كل توليد مرغ عراق سالانه 100 هزار 

تن و اين مقدار اندكي است. ضمن اينكه بسياري از مجتمع هاي توليدي اين 
كشور نيز به دليل جنگ تعطيل شده اند. به همين دليل ما بايد به بازار هاي 
جديد بينديشيم.  كشورهاي آسياي ميانه مثل تركمنستان، آذربايجان و 
قزاقستان مي توانند براي جوجه يك روزه و حتي تخم مرغ نيز بازار مناسبي 
باشند.   در سه ماهه نخست امســال يك ميليون و 906 هزار و 700 هزار 

قطعه جوجه يك روزه گوشتي به كشورهاي جمهوري آذربايجان، ارمنستان 
و نخجوان صادر شــده اســت. در اين مدت 36 هزار قطعه طي 2 فقره به 
جمهوري خودمختار نخجوان صادر شده اســت. در فصل بهار 906 هزار 
و 800 عدد تخم مرغ نطفه دار گوشتي نيز طي 8 فقره گواهي صادراتي به 

كشور عراق صادر شده است.

 دبير انجمن ملي طيور در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد 

جوجه ريزي بدون توجه به نياز بازار

کشاورزي

خبر واردات گوشــت از روسيه مدتي 
اســت كه ســوژه خبرگزاري ها شده 
اســت. بســياري از توليد كنندگان، 
اتحاديه هــا و انجمن هــاي مرتبــط 
نسبت به اين مســئله واكنش منفي 
نشــان داده اند و از كاهش قيمت ها و ضرردهــي واحدهاي 
توليــدي شــكايت كردند. اين در حاليســت كه بــه عقيده 
كارشناســان و افراد آگاه، واردات بي رويه گوشت مسئله تازه 
و مختص به گوشت روسي نيست، بلكه هرساله مقدار زيادي 
گوشــت از كشــورهاي مختلف به بهانه كمبود توليد داخل 
وارد مي شــود. كمبودي كه به عقيده توليد كنندگان، آنقدر 
كم اســت كه حتي به چشــم نمي آيد و واحدهــاي توليدي 
داخلي به راحتی مي توانند از عهده تامين آن برآيند اما به نظر 
 مي رســد هيچ كس تمايل ندارد راه واردات گوشت به كشور 

بسته شود. 

سالانه 80 هزار تن گوشت به كشور وارد مي شود
براســاس آمارهاي شــركت پشــتيباني امور دام ســالانه 
800 هزار تن گوشــت در كشور توليد مي شــود و 80 هزار 
تن نيز بــراي جبــران كمبــود داخــل از راه واردات تامين 
مي شــود. درحالي كه فعالان در زمينه دامــداري معتقدند 
 دامداري هاي كشــور به راحتي مي توانند بــا افزايش ميزان 
توليدات خــود، اين كمبــود را جبران كنند امــا عده اي كه 
ســودهاي هنگفتــي از راه واردات به جيــب مي زنند، مانع 
 از بســته شــدن درهاي واردات گوشــت مي شــوند. ناصر 
استاد احمدي، مديرعامل شــركت تعاوني هاي كشاورزي و 
دامداري در گفتگو با »كســب وكار« راجع به واردات گوشت 
از روسيه گفت: متاســفانه يك سري مســائلي هست كه ما 
نمي توانيم راحت راجع به آن صحبت كنيم. درباره مســئله 
گوشت و واردات آن شرايطي بر كشــور حاكم است كه انگار 
حتما بايد واردات انجام شــود. وي گفت: نيــاز ما به واردات 
كمتر از 10 درصد اســت و توليد آن به قدري ساده است كه 
حتي نيازي به برنامه ريزي خاصي هم نــدارد. وي ادامه داد: 
  وقتي معاونــت امور دام رســما اعلام مي كند كه ما ســالانه 
80 هزار تــن واردات گوشــت داريم بدين معني اســت كه 
اصلا برنامه اي براي كاهــش آن ندارد. وي بــه مقدار واقعي 
واردات گوشــت نيز اشــاره كــرد و گفت:  تنهــا در ده ماهه 
نخســت امســال85 هزار تن گوشــت وارد شــده است كه 
 پيش بيني مي شــود اين مقدار تا پايان ســال بــه 100هزار 

تن هم برسد. 

گوشت گوزن روســي در ايران مشتري نخواهد 
داشت

اســتاد احمدي افزود:  مجوز هايي كه دوســتان معاونت امور 
دام به واردكننده ها مي دهند،  بسيار پرسود تر از اين است كه 
كسي به فكر افزايش توليد ملي باشد. گفته مي شود اگرچه در 
اظهارنامه هاي مالياتي قيمت خريد گوشت از خارج را به طور 

مثال 4.5 دلار ثبت مي كنند اما قيمت واقعي بسيار پايين تر 
از اين رقم اســت. وي در ادامه راجع به تاثير واردات بي رويه 
گوشت بر توليد داخل گفت:  قيمت دام زنده طي 2 ماه اخير از 
11 هزار و 500 تومان به حدود 10 هزار و 500 تومان كاهش 
پيدا كرده اســت. وي به واردات گوشــت گوزن از روسيه نيز 
اشاره كرد و گفت:  بعيد مي دانم گوشــت گوزن در بازارهاي 
ايران طرفداري داشــته باشــد. ضمن اينكه اين نوع گوشت 
به صورت گرم وارد نمي شود و گوشت منجمد نيز به طور كلي 
مشــتري هاي كمي دارد. وي راجع بــه مخاطراتي كه گفته 
مي شود گوشت گوزن داراســت، گفت: سلامت گوشت هاي 
وارداتي را سازمان دامپزشكي بايد تاييد كند به همين دليل اگر 
كسي اظهارنظري مبني بر مضر بودن آن كند، نمي توان به آن 
اعتماد كرد هرچند در گذشته گوشت هاي بي كيفيت زيادي به 
كشور وارد شده است. به طور مثال گوشت بوفالو وارداتي از هند 

كه اتفاقا مجوز هم دارند در بسياري موارد متعلق به بوفالو هاي 
پير و بي كيفيت بوده است. 

روي بازارهاي روسيه حسابي باز نمي كنيم 
استاد احمدي راجع به صادرات فرآورده هاي لبني به روسيه 
گفت: ما در حال حاضر حتي يك درصد هم به روسيه صادرات 
فرآورده هاي لبني نداشــته ايم. اين دســت اخباري كه مدام 
از صادرات به روســيه مي گويند، فقط وفقط مردم را سرگرم 
مي كنند زيرا اصولا صادرات به روســيه بســيار سخت است. 
روس ها حتي درباره صادرات شير خشــك مي گويند ما بايد 
در جريان محل و ســاعت دقيق دوشيده شــدن شير باشيم. 
اين از حد از استاندارد و سختگيري براي ما قابل دست يافتن 
نيست. به همين دليل ما براي بازار هاي روسيه هيچ حسابي 

باز نمي كنيم. 

شــكاف ميان توليد و مصرف گوشت بايد كنترل 
شود

رئيــس هيات مديــره انجمــن صنفــي گاوداران نيــز 
با بيان اينكه ما خواســتار آنيــم كه مســئولان دولتي مانع 
واردات گوشــت قرمز از روســيه شــوند، گفت: كمبودي در 
اين زمينــه نداريم و حتي دامــداران با مــازاد توليد مواجه 
 هســتند. ســيد احمــد مقدســي در واكنش بــه مباحث 
مطرح شــده مبني بر احتمال واردات گوشت قرمز از روسيه، 
اظهار كرد: اين مسئله اي بســيار نگران كننده است و ما به آن 
اعتراض كرده ايم. وي با بيان اينكه قرار بود ايران به روســيه 
لبنيات صادر كنــد، اضافه كرد: اما اكنون در شــرايطي قرار 
گرفته ايم كه بحث واردات گوشــت قرمز از اين كشور مطرح 
شــده اســت. رئيس هيات مديره انجمن صنفــي گاوداران 
با اشــاره به اينكه هنوز اتفــاق خاصي رخ نــداده و وارداتي 

انجام نشــده اســت، افزود: فعلا همه  چيز در حد حرف است 
 اما مــا اعتراض كــرده و خواســتاريم كه مســئولان دولتي 

مانع اين كار شوند. 
وي تصريح كرد: طي 3 هفته اخير بــا كاهش قيمت خريد از 
دامداران هم مواجه بوديم و قيمت گوشت گوساله نر از حدود 
11 هزار تومان به 10 هزار تومان كاهش يافته است. مقدسي با 
بيان اينكه باوجود كاهش قيمت براي توليدكننده، شاهد بالا 
رفتن نرخ گوشت در مراكز عرضه به مصرف كنندگان هستيم، 
گفت: ما نمي دانيم شــكاف ميان توليد و مصرف را چه كسي 
بايد كنترل و پيگيري كند كه اين اتفاقــات رخ ندهد. توليد 
مناسب گوشت در كشــور از جمله امتيازات كشور ماست اما 
اگر با واردات بي رويه و سوءمديريت مواجه شود،  اين امتياز را 
به راحتي از دست خواهيم داد و به تدريج به كشور واردكننده 

تبديل خواهيم شد. 

 »كسب وكار« از تمايل عده اي به بازماندن درهاي واردات گزارش مي دهد

مجوزهاي پرسود  واردات گوشت 



7

I N FO@biznews. ir

www.kASBOKARNEWS. ir1402روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2829 دوشنبه 16 مرداد ماه

قاچاق ميوه هاي خوش  آب ورنگ و 
يكدســت خارجي مدت هاست كه 
بلاي جان كشاورزان و باغداران ايراني 
شده است. كشاورزان و باغداراني كه 
ميوه هاي آنها آنقــدر روي درختان 
باقي مي ماند تا مي گندد و درنهايت هم جاي خالي ميوه هاي ايراني 
در سبد خريد مردم را ميوه هاي  تروتميز و گران خارجي پر مي كند. 
 ميوه هايي كه به روايت خريداران شان عطر و طعم ندارند اما ظاهر 
خوبي دارند و براي مهماني ها مناسب هستند. به اين ترتيب است كه 

جيب قاچاقچيان ميوه روزبه روز پربارتر مي شود. 
رئيس اتحاديه فروشندگان ميوه و سبزي در اين باره گفت: كنترل 
دو مرز چابهار و بندر شهيد رجايي براي جلوگيري از قاچاق ميوه و 

سبزي كفايت مي كند. 
حسين مهاجران، رئيس اتحاديه فروشندگان ميوه و سبزي درباره 
تشديد برخورد با صنوف متخلف و دخيل در امر قاچاق از سوي ستاد 
مبارزه با قاچاق كالا و ارز گفت: اتحاديه فروشندگان ميوه و سبزي به 
تمامي واحدهاي صنفي در اين مورد اطلاع رساني كرده و اخطارهاي 

لازم را داده است. 
وي ضمن اشاره به جلســه اخير در وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در اين زمينه گفت: در جلسه اي كه چند روز قبل در وزارت صنعت، 
معدن و تجارت داشتيم، به ما اعلام شد كه دستورالعمل مربوطه از 

سوي خود مسئولان به واحدهاي صنفي ابلاغ مي شود. 

تشخيص كالاهاي قاچاق توسط صنف فروشندگان ميوه 
و سبزي

رئيس اتحاديه فروشندگان ميوه و سبزي درباره چگونگي تشخيص 
كالاهاي قاچاق توسط صنف فروشندگان ميوه و سبزي اظهار داشت: 
كالاهاي وارداتي و قاچاق از نظر بسته بندي و رنگ آميزي با كالاهاي 
داخلي متفاوت هستند بنابراين تشخيص كالاهاي قاچاق سخت 
نيست و مي توان ميوه هاي قاچاق را تشــخيص داد كه هم اكنون 
مي توان گفت كه ليموترش  پاكستاني، انگور سياه و شاه بلوط كه در 

بازار وجود دارند، همگي به صورت قاچاق وارد كشور شد ه اند. 
وي ادامه داد: ميوه هاي قاچاق را در ســردخانه باغ هاي تهران قرار 
مي دهند و سپس با وانت به ميدان مي آورند و پس از معامله خريدار و 

فروشنده، در مغازه ها رويت مي شود. 
مهاجران درباره برخورد با صنوف متخلــف و دخيل در امر قاچاق 
گفت: اگر دلســوز اين مملكت هســتيم، نبايد اجازه خروج ارز از 

مملكت را بدهيم.  وي ضمن بيــان اين مطلب كه واردات كالاهاي 
قاچاق به كشور وسعت قابل توجهي گرفته اســت، افزود: درست 
 اســت كه موز داخلي ما در حد آب گيري است اما مگر چه مي شود 

كه موز نخوريم؟
رئيــس اتحاديــه فروشــندگان ميــوه و ســبزي بــا تاكيــد 
 بــر جلوگيــري از واردات كالاي قاچــاق بــه كشــور گفــت: 
هر كسي كالاهاي قاچاق وارد يا عرضه مي كند، به اين مملكت خيانت 
مي كند حالا ديگر فرقي ندارد كه خريدار يا عرضه كننده باشد يا اينكه 

حمل  كننده و وارد كننده يا كشاورز. 
وي با بيان اين نكته كه كنترل دو مرز براي جلوگيري از قاچاق ميوه و 
سبزي كفايت مي كند، تصريح كرد: ميوه و سبزي هاي قاچاق با تريلي 
از مرز بازارچه هاي مرزي در چابهار و از بندر شهيد رجايي وارد كشور 

شده و در سراسر كشور پخش مي شوند. 

ميوه قاچاق با تريلي ۱۸ چرخ و از مبادي آسفالته وارد 
كشور مي شود

رئيس اتحاديه بارفروشــان نيز ضمن اعلام اينكه قيمت ميوه هاي 
قاچاق سه برابر قيمت واقعي است، گفت: ميوه ها را با تريلي ۱۸ چرخه 

و از مبادي آسفالته به كشور وارد مي كنند. 
سيد محسن محمودي درباره تشديد برخورد با صنوف متخلف و 
دخيل در امر قاچاق اظهار داشت: اتحاديه بارفروشان پيش از اين 
اطلاعيه اي را به واحدهاي صنفي مبني بر تشديد برخورد با صنوف 
متخلف و دخيل در امر قاچاق صادر كرده است اما در جلسه اخير 
وزارت صنعت، معدن و تجارت قرار بر اين شد كه اطلاعيه ديگري 
نيز از سوي مسئولان مربوطه تنظيم شود و براي ابلاغ به واحدهاي 
صنفي در اختيار اتحاديه قرار بگيــرد.  وي درباره ميزان ميوه هاي 
قاچاق در بازار گفت: در حال حاضر به جز مــوز، نارگيل، آناناس و 
زنجبيل كه به صورت قانوني وارد كشور مي شوند، واردات مابقي اقلام 

ميوه، ممنوع است و در حكم قاچاق محسوب مي شود. 
رئيس اتحاديه بارفروشان درباره برخورد با قاچاقچيان ميوه و تره بار 
اظهار داشت: مي توان جلوي قاچاق ميوه را گرفت چون ميوه ها از راه 
كوه و كمر و غار وارد كشــور نمي شوند بلكه با تريلي ۱۸ چرخه و از 

مبادي آسفالته به كشور مي آيند. 
وي ادامه داد: وزير جهاد كشاورزي كه فهرست ارقام ممنوعه ميوه 
را اعلام كردند، خودشــان بايد پيگير و معترض به واردات و قاچاق 

ميوه هاي ممنوعه باشند. 
محمــودي بــا تاكيــد بــر جلوگيــري از واردات كالاهــاي 

قاچــاق در مبــادي ورودي كالا تصريــح كــرد: اگــر نيــاز 
 بــه واردات كالا داريــم و كمبــودي احســاس مي شــود،
 بايد واردات آن كالاها از مبادي قانونــي صورت پذيرد.  وي ضمن 
بيان اين نكته كه قيمت ميوه هاي قاچاق بيش از ســه برابر قيمت 
واقعي است، گفت: اگر سال گذشته اجازه داده بودند كه پرتقال ها از 
مبادي قانوني وارد كشور شود، قيمت پرتقال ها در ميدان بيشتر از 
۴ هزار تومان نبود اما چون پرتقال ها از راه قاچاق وارد كشور شد، از 
اول تا آخر فصل ۹ هزار تومان فروختند و مصرف كنندگان گران تر 

از هميشه خريدند. 

گران بودن قيمت، فرصت يك بار چشيدن طعم ميوه ها 
را نمي دهد

نايب رئيس اتحاديه باغداران نيز گفت: »در حال حاضر هر كيلوگرم 
ميوه هاي نوبرانه قاچاق همچون گيلاس به قيمت ۱20 هزار تومان، 
انگور شيلي 35 هزار تومان، سيب فرانسوي ۱۸ هزار تومان، شبرنگ 
و هلو 25 هزار تومان در ميادين ميوه و تره بار به فروش مي رســد.«  

مجتبي شادلو افزود: تنوع اين ميوه ها و توزيع آنها در بازار به گونه ايست 
كه در مغازه هاي مركز شــهر نيز برخي از اقلام آنها را مي توان ديد، 
ميوه هايي كه البته به دليل گران بودن قيمت شان، برخي از مردم حتي 
فرصت يك بار چشيدن طعم آن را نيز ندارند و حتي برخي نام آنها را 
نيز نمي دانند. در اين راســتا به نظر مي رسد كه دوباره جذابيت براي 
فروشندگان اين ميوه ها در بازار به وجود آمده است كه آنها به سمت 

خريد اين ميوه ها و فروش آنها در بازار رفته اند. 
پاملو تركيه اي، ســيب فرانســوي، ســيب تركيه اي، ســيب شيلي، 
پرتقال مصري، توت فرنگي تركيه، شــليل و آلــوي چيني، ليموترش 
تركيه، ســير چيني، آناناس آفريقايي و هندي، شــاه بلوط و زنجبيل 
چيني و گلابي شــيلي ميوه هايي هســتند كــه امــروزه در ميدان 
بزرگ تره  بار و بازارهاي شــمال تهران خودنمايي مي كنند، در محل 
مناســبي از ميدان و بــازار جا خوش كــرده  و قيمت بالاتــري دارند 
 اگرچه بسيارشــان طعم و مزه مناســبي ندارند اما مورد اقبال برخي 

خريداران هستند. 
ورود چنين ميوه هايي به كشــور بازارهاي داخلــي را قبضه كرده 

است و ســود كلان واردات آن به جيب تعداد معدودي كه شايد به 
انگشتان دســت هم نمي رسد مي رود، از ســوي ديگر ذائقه مردم 
هم با چنين ميوه هايي سازگار نيست و شــايد تنها يكي دو درصد 
مردم قادرند اين ميوه هاي گران قيمــت را كه هر عدد آن ۱0 هزار 
تومان در بازار به فروش مي رسد، خريداري كنند و آن هم نه به دليل 
طعم و مزه كه صرفا به دليل پز دادن رنگارنگي ســفره با ميوه هاي 
خارجي گران قيمت.  البته درباره ساير ميوه ها همين طور است و 
طعم آنها جز به كام عده اي معدود شيرين نشده است. ورود چنين 
ميوه هايي كه معمولا به  صورت مافيايي وارد كشــور شده، باوجود 
اينكه بعضا اعلام مي شــود، به دليل پرداخت عوارض سنگين براي 
واردكنندگانش صرفه اقتصادي ندارند اما دقيقا اين عوارض از خود 
مردم گرفته مي شود و دقيقا براي وارد كننده هم صرف مي كند. زماني 
كه هيچ نظارتي بر بازار نيست و وارد كننده و فروشنده به هر قيمتي 
كه توانستند، مي فروشند، درحقيقت تنها اين مردم هستند كه در 
 هر حالتي متضرر مي شــوند و حتي عوارض بالاي وارد كنندگان را 

پرداخت مي كنند. 

برخوردباصنوفمتخلفودخيلدرامرقاچاقازسويستادمبارزهباقاچاقكالاتشديدميشود

 فروش ميوه هاي قاچاق، سه برابر قيمت واقعي

تا ايام تعطيلات عيد نوروز زمان زيادي 
باقي نمانده اســت و كساني كه قصد 
مســافرت دارند، بايد هتل ها را از هم 

اكنون رزرو كنند. 
انتخاب هتل مناسب هميشه يكي از 
مهم ترين دغدغه ها در طول سفر بوده است؛ چه به تنهايي و براي كار 
سفر كنيد، چه با اعضاي خانواده و به قصد تفريح، آسودگي در طول 

اقامت شبانه از اهميت بالايي برخوردار است. 
رئيس اتحاديه هتلــداران تهران از ثبات قيمــت هتل ها براي ايام 
نوروز خبر داد و به »كسب وكار« گفت: برخي هتل ها در استان هايي 
كه با گردشگر زياد مواجه هستند، در آســتانه عيد نوروز نيمي از 

ظرفيت شان رزرو شده و نيم ديگر ظرفيت هنوز خالي است. 
محمدعلــي فرخ مهر اظهــار كــرد: در دولت جديد بنا بــود امور 
قيمت گذاري به بخش خصوصي واگذار شــود امــا در حال حاضر 
ســازمان ميراث فرهنگي در قيمت گذاري هتل ها تصميم گيري 
مي كند، درصورتي كه اتحاديه بايد در اين زمينه وارد شود. هتل هايي 
كه در استان تهران استانداردشان را گرفته اند، نرخ هتل شان را تعيين 
كرده در اختيار اتحاديه اســتان مي گذارند و اتحاديه اين نرخ ها را 
تاييد خواهد كرد نه هيچ ارگان يا ســازمان ديگري چراكه اتحاديه 
قانون و آيين نامه دارد و انتظار داريم كه به صورت منســجم و هم 
 زمان اين اتفاق در اتحاديه هاي اســتان هاي سراسر كشور نيز روي
 دهد.  وي افزود: راه ديگر اين اســت كه اتحاديه هاي هتلداران نرخ 
ندهند مشروط بر اينكه ســازمان ميراث فرهنگي و گردشگري با 
كار كارشناسي دقيق نرخ را اعلام كند؛ چيزي كه تا اين زمان اتفاق 

افتاده است. 
وي ادامه داد: نرخ ها به صورت تكليفي از ســوي ســازمان ميراث 
فرهنگي و گردشگري اعلام مي شود و اين در حاليست كه تشكل ها 

بايد به اين موضوع وارد شوند. 
فرخ مهر با بيان اينكه در همه جاي دنيا نرخ گذاري براساس عرضه و 
تقاضا صورت مي گيرد، گفت: در زمان هاي افزايش تقاضا و غير از آن، 

نرخ گذاري بايد متفاوت باشد. 
رئيس اتحاديه هتل ها و هتل آپارتمان هاي اســتان تهران تصريح 
كرد: با همــه اين مباحث، اميــدوارم هر وقت صحبــت از نظارت 
حاكميت مي شود، به جاي ايجاد چالش آن هم در زماني كه هنوز 
شهد شيريني توافق برجام و پســاتحريم به كام ننشسته، قابليت 
 هموارسازي راه باشد، نه اينكه نهادهاي حاكميتي به گونه اي برخورد 

كنند كه ياس و نااميدي ايجاد كنند. 
گذر از اقتصاد تك محصولي با توجه به گردشگري

فرخ مهر ادامه داد: گذر از اقتصــاد تك محصولي )نفت و منابع 
زيرزميني( با هموارسازي راه بر توسعه صنعت گردشگري است 
و براساس فرموده مقام معظم رهبري درباره اقتصاد مقاومتي، 
صنعت گردشــگري پايدارترين موضوع در اين حوزه بوده كه 
متاسفانه به فراموشي سپرده شده است.  به گفته وي، تفسيرهاي 
جديد با زيرپا گذاشــتن اصل ۴۴ و كاهش تصدي گري مطرح 
مي شــود و براي هموار كردن حضور بخــش خصوصي به جاي 
دولتي كردن، تفسير ديگري مطرح مي كنند كه اينگونه نشان 

داده مي شود. 

فرخ مهر با تاكيد بر اهميت توجه به صنعت گردشــگري و لزوم 
حمايت از فعالان ايــن عرصه به ويژه هتلــداران، تصريح كرد: 
پايداري يك حركت اقتصادي و حضور سرمايه گذار و پيوستگي 
آن، فقط با ثبات در تصميم و قوانين و آيين نامه ها ايجاد مي شود و 
چنانچه وضع به همين منوال پيش رود، همان گونه كه در برنامه 
پنجم توسعه، صنعت گردشگري از مصوبات برنامه نا كام ماند، 
برنامه ششم توسعه نيز با ديدگاه غيركارشناسانه اي كه هم اكنون 
در تنظيم اوليه آن ديده شده، در اجرا نيز باوجود منويات مقام 

معظم رهبري، بي بهره خواهد ماند. 
هتلداري ارائه خدمات است نه توليد

وي كمبود هتل خوب در كشور را نتيجه برنامه ريزي هاي غلط در 
اين زمينه خواند و اظهار كرد: مسئله اين است كه همه برنامه هاي 
خوب كشوري در طول زمان دنبال نمي شوند و با تغيير مديران 
شاهد تغيير روند برنامه ها هستيم. همين سليقه اي عمل كردن 
مديران سبب شده كه سرمايه گذاري در اين بخش كم رنگ شود. 
بديهي است كه ما در كشور هتل خوب كم داريم زيرا مصوباتي 

كه بايد اجرايي شود، فراموش شــده و امنيت سرمايه گذاري از 
بين رفته است. 

فرخ مهر با اشاره به سود سنگين وام هاي دولتي بيان كرد: حمايت 
از بخش خصوصي به چه معنايي است وقتي سود وام من از اصل 

بازپرداخت آن بيشتر است؟
رئيس جامعه هتلــداران تهران تصريح كــرد: ميراث فرهنگي 
بايــد اقدامــات و قيمت گذاري ها را كارشناســي كنــد. ما به 
 عنوان مجمع هتلداران پيشــنهاد مي كنيم كه 5 هتل از يك تا 
5 ستاره را با هم بررسي كنيم. بدون توجه به سرمايه گذاري اوليه 
صرفا هزينه هاي اين 5 هتل بررسي شود تا ببينيم سود دريافتي 

منصفانه هست يا نه؟
فرخ مهــر، دولت را مســئول مديريت دانســت و گفــت: دولت 
بايد مديريــت كرده نه اينكــه ايجاد تنش كند. هتلــداري ارائه 
خدمات اســت نه توليد. مــا نمي توانيــم يك اتــاق را در طول 
يك شــب دو بــار بــه فــروش برســانيم. روزي كه گذشــت 
و اتاق خالــي بود بــراي ما ضــرر بدون بازگشــت اســت اين 

 در حاليســت كــه اســتهلاك اقــلام هتل نيــز بايــد مدنظر 
قرار گيرد. 

وي با اشــاره به رشــد خانه هاي اســتيجاري اظهار كــرد: چرا 
دولت براي خانه هاي اســتيجاري و خانه مســافرها حساسيت 
 به خــرج نمي دهد و صرفــا با هتلــداري كه كارآفرين اســت،

 برخورد مي كند؟

50 درصد ظرفيت هتل ها براي نوروز رزرو نشده است
رئيس اتحاديه هتلداران تهران همچنين درباره قيمت هتل ها در 
ايام عيد نيز گفت: تا جايي كه بنده اطلاع دارم، امسال در قيمت 
هتل ها در استان هاي پرتقاضا مثل خراسان رضوي، اصفهان، گيلان 
و مازندران تغييري نخواهيم داشت و برخي هتل ها در استان هايي 
كه با گردشگر زياد مواجه هستند، در آستانه عيد نوروز همچنان 
با 50 درصد ظرفيت خود كار مي كنند و فعلا 50 درصد ظرفيت 

هتل ها براي نوروز رزرو نشده است. 
وي در عين حــال با بيان اينكــه آموزش وپــرورش در ايام نوروز 

با توجــه به افزايش ميــزان تقاضا اقــدام به اجــاره كلاس هاي 
مــدارس بــه فرهنگيــان مي كنــد، گفــت: آموزش وپرورش 
كلاس ها را در ســال جاري علاوه بر فرهنگيان به ديگر مشــاغل 
 و حتــي مشــاغل آزاد نيز براســاس نرخ گذاري هــاي متفاوت 

اجاره مي دهد. 
فرخ مهــر ادامــه داد: در ايــام نــوروز فضاهايــي توســط 
آموزش وپرورش بــراي چادر زدن به گردشــگران اجــاره داده 
مي شــود كه آن هم نرخ هاي متفاوتــي دارد و برخي خانه هاي 
اســتيجاري و ويلاها نيز توســط املاك اجاره داده مي شــوند. 
رئيس اتحاديــه هتلداران تهران در بخشــي از ســخنان خود با 
بيان اينكه در كشــور ما هتلــداري مفهوم واقعي نــدارد، تاكيد 
كرد: ما در حال حذف شــدن هســتيم و اتحاديه مــا كه 50 نفر 
 نيروي انســاني داشــت، قرار اســت ۴5 نفر را تعديل و با 5 نفر 

فعاليت كند. 
وي همچنين اظهار كرد: از يكم تا ۱5 فروردين ماه براساس ابلاغيه 
 اتحاديه بــه هتل هاي تهران براي گردشــگران داخلي و خارجي 

رئيساتحاديههتلدارانتهراندرگفتگوبا»كسبوكار«ازثباتقيمتهتلهابرايايامنوروزخبرداد

فعاليت هتل ها  با 50 درصد ظرفيت

اصناف
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

10 فرمان كارآفريني
كارآفريني مقوله اي اســت كه با شــعار و 
نمايش و حتي گام هاي نااستوار و بي هدف 

جلو نمي رود. 
براي دســت يافتن به كارآفريني واقعي 
بايد به اصولي معتقد بود. اصولي كه حتي 
دانستن آنها كافي نيست و تا زماني كه اين 
اصول به اعتقاد و عمل تبديل نشود، هنوز 

نشاني از توسعه و آفرينش را باخود نخواهند داشت. 
1 - هر روز با اشتياق در محل كار خود حاضر شويد. 

2 - بر هر دستوري كه هدفش توقف آرمان شماست، پيش دستي كنيد. 
3 - هر كاري را كه براي تكميل پروژه تان لازم است- بدون توجه به شرح 

شغل خود- انجام دهيد. 
4 - افرادي را براي كمك به خود پيدا كنيد. 

5 - درباره افرادي كه انتخاب مي كنيد از شهود خود كمك بگيريد و فقط با 
بهترين ها كار كنيد. 

6 - تا جايي كه مي توانيد پنهان كاري كنيد؛ جنجال و تبليغات، سازو كارهاي 
امن را به خطر مي اندازد. 

7 - هيچ وقت روي يك مســابقه شــرط بندي نكنيد، مگــر آنكه خودتان 
گرداننده اش باشيد. 

8 - به ياد داشته باشيد درخواست بخشش آسان تر از درخواست اجازه است. 
9 - در اهداف خود ثابت قدم بوده و وفادار بمانيد اما درباره تحقق آن اهداف 

واقع گرا باشيد. 
10 - حاميان خود را گرامي بداريد. 

كسب وكار اينترنتي موفق
كسب وكار اينترنتي به فروش محصولات يا 
خدمات در اينترنت گفته مي شــود. امروزه 
بيش از 900 ميليون نفــر در دنيا از اينترنت 
استفاده مي كنند و 69 درصد از اين جمعيت، 
در طول 90 روز، دســت كم يــك خريد از 

اينترنت داشته اند. 
نبايد اين مســاله را فراموش كــرد كه يك 
وب ســايت اينترنتي، تنها براي فروش محصول يا خدمات به كار نمي رود، بلكه 

مي تواند نقش ها و كاركردهاي مختلفي داشته باشد. 
آيا تا به حال با خود فكر كرده ايد كه چرا تجارت و كســب وكار خود را اينترنتي 

می كنيم؟
1 - تجارت شما 24 ساعت در روز بدون توقف زمان فعاليت خواهد كرد. 

2 - كاهش هزينه هاي نيروي انساني.
3 - حضور در اينترنت و كسب سهام بازار.

4 - جذب مشتريان بالقوه و ناپايدار.
5 - افزايش توان رقابتي.

6 - مهم تر از همه دسترسي به مخاطبان و مشتريان طبقه بندي شده و هدفمند.

چرابسياريدركسبوكاراينترنتيخودموفقبودهاند؟
 اينترنت رسانه اي بســيار بزرگ است كه به وســيله آن همه افراد مي توانند هر 

تصويري كه از خودشان مي خواهند در ذهن مردم و مخاطبان ايجاد كنند.
 در كسب وكار اينترنتي مهم نيست كه شما چند سال سن داريد، اصلا مهم نيست 
كه شما چقدر سرمايه داريد، در كسب وكار اينترنتي مهم نيست كه شما در كجاي 
اين كره خاكي زندگي مي كنيد. يك كارآفرين به همراه ايده نو و خدماتي كه براي 
مخاطبان جذاب باشد يكي از دلايل موفقيت در كسب وكار است. ايجاد كسب وكار 
اينترنتي همانند رفتن به يك سفر دور و دراز است، سفر به مكاني ناشناخته و مهم تر 
از آن سفري كه حتي تجربه كساني كه از شما جلوتر هستند براي موفقيت شما 
كافي نيست. تنها راهنماي شما براي شروع اين سفر يك نقشه است، يك نقشه اي 
كه تا پايان اين سفر راهنماي شما باشد و به شــما كمك كند. نام اين نقشه در 
كسب وكار اينترنتي )طرح تجاري  Business Plan( است. طرح تجاري شامل 

بخش هاي زير است: 
1 - چشم انداز )آغاز يك تجارت و كسب وكار با يك چشم انداز وسيع شروع مي شود( 
2 - ماموريت )ماموريت منظور و قصد شما را از كسب وكار و تجارت شما مشخص 

مي كند( 
3 - هدف )داشتن يك هدف خوب، به فعاليت هاي شما در تجارت معني و جهت 

مي دهد( 
4- راهبرد )راهبرد، مسيرها را در جهت هدف هاي تان هدايت مي كند( 

5- برنامه )هر كسب وكاري براي موفقيت، برنامه مي خواهد( 

كارشناسانكسبوكاراينترنتيرابه10گروهعمدهتقسيمكرد:
1 - ايجاد اجتماعات آنلاين

2 - خريد، فروش و حراج كالاهاي مختلف
3 - تبليغات اينترنتي

4 - ارائه خدمات تخصصي به ديگران
5 - ايجاد امپراتوري اطلاعات، اخبار و آموزش

6 - تهيه و ارائه نرم افزارهاي مختلف
7 - چند رسانه اي يا مالتي مديا

8 - پيوستن به شبكه هاي واسطه گري
9 -خدمات مربوط به ايميل

10 -سرمايه گذاري مشترك
 يكي ازمشخصه هاي موفقيت وب سايت يا يك كسب وكار اينترنتي، ترافيك يا آمار 
بازديدكننده آن وب سايت است. براي بررسي و تحليل كسب وكارهاي اينترنتي 
 www. Alexa. com تمامي كشورها به ويژه ايران مي توانيد وب سايت معتبر
در بخش Top Sites روي By Country كشور مورد نظر خود را انتخاب كنيد. 
وب سايت الكسا 500 وب سايت محبوب هر كشور را به صورت تحليل روزانه و ماهانه 
به مخاطبان ارائه مي كند. شما مي توانيد با مشاهده 500 وب سايت محبوب ايرانيان، 

جايگاه تمامي كسب وكارهاي اينترنتي را در 10 گروه عمده خود قرار دهيد.

مهارت

راهکار

يك روزنامه نگار به نام ناپلئون هيل حدود 80 سال پيش 
تصميم گرفت كليد ثروتمندشدن را كشف كند. 

 او بيــش از 500 ميليــاردر خودســاخته را در طــول
 يك برهه زماني 20 ساله مطالعه كرد و حاصل پژوهش او 
كتابي است به نام »فكر كنيد و ثروتمند شويد.« اين كتاب 
به حدي فوق العاده بود كه تبديل به يك الگوي تامين مالي 
شخصي براي همه دوره ها شد. اين روزنامه نگار علاوه بر 
خلاصه كردن راز »ثروت ســازي« در كتابش، 30 »علت 
اصلي شكست« را آشــكار كرد كه مانع ثروتمندشدن 
خيلي از ما مي شود. در اين نوشتار 19 علت آمده است كه 

در دنياي امروز هم چنان كارايي دارد:  
1.نداشتنهدفيكهبهخوبيتعريفشدهاست

هيل مي نويسد: »به موفقيت فردي كه هدف اصلي يا هدف 
قطعي ندارد كه آن را نشــانه بگيرد، اميدي نيست.«اگر 
مي خواهيد ثروت بســازيد، با تجســم كردن يك هدف 
پس انداز با ميزان مشخص شروع كنيد. سپس يك طرح 
مالي تدوين كنيد و تعيين كنيد دقيقا مي خواهيد پول را كجا 

هزينه كنيد. هدف تان را تعيين كنيد و آن را دنبال كنيد. 
۲.عدمجاهطلبي

شما بايد بخواهيد  بالاتر از متوســط را هدف قرار دهيد. 
هيل مي گويد: »ما به آدمي كه آنقدر بي تفاوت است كه 
نمي خواهد در زندگيش پيشــرفت كند و حاضر نيست 
 بهايي براي آن بپردازد، هيــچ اميدي نمي دهيم.«ثروت
 به سادگي ظاهر نمي شود. بايد با تلاش و ممارست براي 
آن كار كنيد. يك نقطه آغاز خوب اين است كه پول تان را 
ســرمايه گذاري كنيد )هرچه زودتر بهتر(، اجازه بدهيد 
قدرت ســود مضاعف ثروت تان را بســازد. اين مستلزم 
صرف زمان يا تلاش زياد نيست اما نيازمند اقدام از سوي 

شماست. بايد بخواهيد. 
۳.درستبهكارنبردنتحصيلات

يك مدرك دانشــگاهي به تنهايي فايده اي ندارد. دانش فقط 
يك قدرت بالقوه اســت و تــا زماني كه در زندگي درســت به 
كار گرفته نشــود، مفيد نخواهد بود يا به ثــروت عظيم منجر 
نخواهد شــد. هيل تاكيد مي كنــد: »تحصيــلات به معني 
دانش خيلــي زياد نيســت، بلكــه دانش موثري اســت كه 
هميشــه به كار گرفته شــود. آدم ها فقط بــه دليل چيزهايي 
كه مي دانند، پول نمي گيرند، بلكه بيشــتر   بــراي كاري پول 
 مي گيرند كه با دانسته هاي شــان انجــام مي دهند.«اين را به 
يك اولويت تبديل كنيد تا به طور مداوم چيزهاي جديد ياد بگيريد 
و ذهن تان را به چالش بكشيد. اينكه امروزه بسياري از آدم هاي 

ثروتمند براي مطالعه حريص هستند، علت دارد. تحصيلات 
رسمي داشته  باشيد و آن را خارج از كلاس درس به كار بگيريد. 

۴.فقدانانضباطشخصي
هيل مي نويسد: »نظم از طريق خودكنترلي به دست مي آيد. 
اين يعني فرد بايد همه ويژگي هاي بد را كنترل كند. شما 
قبل از اينكه بتوانيد شرايط را كنترل كنيد، بايد اول بتوانيد 
خودتان را كنترل كنيد. اگر به نفس تان غلبه نكنيد، نفس تان 
بر شما غلبه مي كند.«وقتي صحبت از ثروتمندشدن است، 
اساسي ترين فرمول اين است: بيشتر پس انداز كن، كمتر 
خرج كن. مفهوم اين فرمول ساده است اما كمتر خرج كردن 
مستلزم انضباط است. اگر مي خواهيد ثروت اندوزي را ياد 
بگيريد، محرك هاي ولخرجي را تشخيص دهيد و آنها را 

مهار كنيد. مهارت خودكنترلي  را بياموزيد. 
۵.مراقبتنكردنازجسمتان

هيل مي نويســد: »هيچ فردي نمي تواند بدون سلامتي از 
موفقيت عالي لذت ببرد.« تصادفي نيســت كه بسياري از 
ميلياردرها در جدول زماني شان وقتي را به ورزش اختصاص 
مي دهند. اگر بر جسم تان مسلط نشده ايد، خبر خوب اين 
است علت بسياري از بيماري ها، يعني پرخوري، افكار منفي 
و ورزش نكردن، كاملا تحت تسلط شماست. اگر از نظر وقت 
تحت فشار هستيد، ورزش هايي را امتحان كنيد كه مي توانيد 

در خانه انجام دهيد. براي ورزش وقت بگذاريد. 
۶.بهتعويقانداختنكارها

هيل به تعويق انداختن كارها را يكي از رايج ترين علت هاي 
شكســت مي داند: »بســياري از ما در زندگي شكست 

مي خوريم، چون منتظر »زمان مناسب« 
براي شروع كاري ارزنده هستيم. 

منتظر نباشــيد. اين »زمان 
مناسب« هرگز 

فرا نمي رسد.«  »از جايي كه ايستاده ايد، شروع كنيد و با هر 
وسيله اي كه در اختيار داريد كار كنيد، وقتي جلو مي رويد، 
ابزار بهتري پيدا مي كنيد.«اگر مي خواهيد ثروت بسازيد، 
امروز شروع كنيد. يك كتاب تامين مالي شخصي برداريد، 
به پادپخش هايي درباره مديريت پول گوش كنيد، يك طرح 
مالي تدوين كنيد، يا در طرح هاي بيمه بازنشستگي شركت 
كنيد. تلفن همراه تان را كنار بگذاريد و يك كتاب تامين مالي 
شخصي  برداريد.  يك روزنامه نگار به نام ناپلئون هيل حدود 
80 سال پيش تصميم گرفت كليد ثروتمندشدن را كشف 
 كند. اوزندگی بيش از 500 ميلياردر ودساخته را در طول

 يك برهه زماني 20 ساله مطالعه كرد و حاصل پژوهش او 
كتابي است به نام »فكر كنيد و ثروتمند شويد.« اين كتاب 
به حدي فوق العاده بود كه تبديل به يك الگوي تامين مالي 
شخصي براي همه دوره ها شــد. اين روزنامه نگار علاوه بر 
خلاصه كردن راز »ثروت ســازي« در كتابش، 30 »علت 
اصلي شكست« را آشكار كرد كه مانع ثروتمندشدن خيلي 
از ما مي شود. در اين نوشــتار 19 علت آمده است كه در 

دنياي امروز همچنان كارايي دارد:  
۷.عدمممارست

هيل مي نويســد: »بيشــتر ما »آغازگــري« خوب اما 
»تمام كننده اي« بد هســتيم. آدم ها آماده هستند تا با 

نخستين نشانه شكست جا بزنند.
تا وقتي چيزي را كه مي خواهيد به دست نياورده ايد، متوقف 
نشويد. بيشتر آدم هاي موفق معمولا با 
شكست دست و پنجه نرم   و 
بر آن غلبه كرده اند. 
مــارك كوبــان 

ميلياردر به بيزينس اينســايدر گفت: »من ياد گرفته ام مهم 
نيست چند بار شكست خورده ايد، فقط بايد يك بار درست 
عمل كنيد. من سعي كردم پودر شير بفروشم. خيلي وقت ها 
احمق بودم و از همه آنها درس گرفتم.«تا وقتي به خواسته تان 

نرسيده ايد، متوقف نشويد. 
۸.منفيبافي

هيــل مي نويســد: »بــه موفقيــت فــردي كــه آدم ها 
را بــا شــخصيتي منفــي عقــب مي رانــد، اميــدي 
 نيســت. موفقيــت از طريــق بــه كارگيــري قــدرت
 به دست مي آيد و قدرت از طريق تلاش هاي گروهي آدم هاي 
ديگر. يك شخصيت منفي هم كاري را ترويج نمي كند.«هيل 
تاكيد مي كند اگر مي خواهيد ثروتمند شويد، هيجان هاي 
مثبت بايد بر هيجان هاي منفي غلبه كنند. او از يك چيز آگاه 
بود: امروزه، پژوهش ها نشان داده اند آدم هاي مثبت و شادتر 
بيشتر احتمال دارد در كارشان عملكرد بهتري داشته  باشند و 
كمتر احتمال دارد بيكار باشند. فردي باشيد كه آدم ها دوست 

دارند به او نزديك شوند و كمكش كنند. 
۹.عدمقاطعيت

هيل مي نويسد: »تحليل چند صد آدم كه فراتر از ميليون 
دلار ثروت اندوخته اند، اين واقعيت را آشــكار كرده است 
كه همه آنها عادت داشــتند بي درنگ بــه تصميم نهايي 
برسند.« از طرف ديگر، »آدم هايي كه در پول جمع كردن 
شكست مي خورند، بدون استثنا عادت دارندخيلي كند به 
تصميم نهايي برسند، البته اگر برسند نيز اغلب به سرعت 
اين تصميم را تغيير می دهند.« قاطعيت فقط خصيصه 
ثروتمندان نيست، بلكه يكي از مهم ترين ويژگي هايي است 
كه يك رهبر بايد داشته باشد. درنهايت تصميم بد گرفتن 
بهتر از اصلا تصميم نگرفتن است. تصميم قطعي بگيريد و 

به آن بچسبيد. 
10.انتخابهمسراشتباه

هيل بــه اين مورد به عنــوان يكــي از رايج ترين علت هاي 
شكست اشاره مي كند. او مي نويسد: تا زماني كه اين رابطه 
سازگار نباشد، احتمال دارد شكســت را در پي داشته باشد. 
»از اين گذشــته اين صورتي از شكست است كه با بدبختي 
و غمگيني همراه اســت و همه نشانه هاي جاه طلبي را نابود 
مي كند.«پژوهشي كه توسط بريتني سي.سليمان و جاشوا 
جي.جكسون در دانشگاه واشنگتن واقع در سنت لوئيس 
انجام شــد، ادعاهاي او را تاييد مي كند و نشان مي دهد 
 داشتن همسري وظيفه شناس مي تواند حقوق تان را تا 
4000 دلار در ســال بالا ببرد. يكي از مهم ترين 
انتخاب هاي حرفه اي شــما اين است كه با چه 

كسي زندگي مي كنيد. 

آنچهكهشماراازثروتمندشدنبازميدارد

پيرشدن زودهنگام، نشانه  جديدي براي تشخيص سرطان است
خبر

براي مشتري نسخه خوب بپيچ
فروش صرف مزاياي فوق العاده يك محصول تابه حال 
هيچ بازاريابي را ثروتمند نكرده است، در عوض بايد 
ديد كه مشتري در كجاها صدمه ديده و سپس به او 
 نشان داد كه چگونه مي توانيم درد او را درمان كنيم.
 از ايــن رو فروش يعنــي فرايند حرفــه اي معاينه، 
عارضه يابي و تجويز نسخه درماني و سپس ويزيت هاي 

دوره اي و تشكيل پرونده. 
به طور كلي فروشندگان، محصولات و خدمات خود 
را از راه های مختلف به فروش مي رسانند. البته برخي 
فروشندگان و چه بســا تعداد زيادي از آنها راه غلط 
را برمي گزينند كه اتفاقا ســاده ترين راه ممكن نيز 

همان است. 
فروش ويژگي ها از جمله قديمي ترين تكنيك هاي 
 فروش است. اشــكال اين روش در آن است كه قادر
 به برقراري روابط عاطفي با مشتري نيست. همانطور 
كه مي دانيم فروش فرايندي احساسي و انساني است 
و به كارگيري روش هاي خشك و مكانيكي در فروش 
به روابط آســيب مي زند. فروش فرايندي تعاملي و 
شبيه به خياباني دوطرفه است. مشتري و فروشنده 
در فرايند فروش به عنوان همكار تلقي مي شــوند 
و فروشــنده در ديد مشتري بايد مشــاوري امين، 
صالح و دلسوز باشــد. حال آنكه فروش ويژگي هاي 
يك محصول يــا خدمت، جــاده اي يكطرفه و فاقد 
پيوندهاي احساسي با مشــتري است و فروش را به 
امري سوداگرانه تبديل مي كند. براي درك چيستي 

فروش ويژگي ها به مثال هاي زير توجه كنيم: 
1- نمونه فروش ويژگي ها در يك سالن آرايش زيبايي: 
»در ســالن  ما مي توانيد 18 نوع متفاوت از خدمات 
تقويت ريشه و پياز مو را دريافت كنيد، ضمن آنكه 
12 آرايشگر ماهر ما خدمات كوتاهي مو را به شما ارائه 
مي دهند. ما مي توانيم خدمات آرايشي و پيرايشي 
مربوط به مراســم هاي مختلف از جمله جشن هاي 

عروسي را نيز انجام دهيم.«
2- نمونه فروش ويژگي ها توســط يك فروشــنده 
نرم افزارهاي اداري: »ابزار جديد توليد شده توسط ما به 
اعضاي تيم شما اجازه مي دهد تنها با 4 كليك به چند 
ترابايت حافظه كدگذاري شده ايمن دسترسي يابند.«
3- نمونه فروش ويژگي ها توسط يك توليدي لباس: 
»اين تي شرت ها دست دوز هستند و از 100 درصد 

پنبه خالص مصري بافته شده اند.«

اورژانس کسب و کار نکته

بيل گيتس، بنيانگذار مايكروسافت كه از وي به عنوان 
پدر فناوري كامپيوتري جهان نــام مي برند، نه تنها 
بيشترين تاثير را در توسعه و رشد فناوري و به تبع آن 
تحولات شگرف هزاره سوم داشته كه خود از رهگذر اين 

رويدادها، به ثروتمندترين مرد دنيا مبدل شده است. 
او در يك ســخنراني در يكي از دبيرســتان هاي آمريكا، 
خطاب بــه دانش آموزان گفت كه در دبيرســتان خيلي 
چيزها را به دانش آموزان نمي آموزنــد. او 7 اصل مهم را 
كه دانش آموزان در دبيرســتان فرا نمي گيرند، به شرح 

زير نام برد: 
اصلاول:

در زندگي، همه چيز عادلانه نيست، بهتر است با اين 
حقيقت كنار بياييد. 

اصلدوم:
دنيا براي عزت نفس شما اهميتي قائل نيست. در اين دنيا 
از شــما انتظار مي رود كه قبل از آنكه نسبت به خودتان 

احساس خوبي داشته باشيد، كار مثبتي انجام دهيد. 
اصلسوم:

پس از فارغ التحصيل شــدن از دبيرستان و استخدام 
شدن، كسي به شــما رقم فوق العاده زيادي پرداخت 
نخواهد كرد. به همين ترتيب، قبل از آنكه بتوانيد به 
مقام معاون ارشــد، با خودروی مجهز و تلفن همراه 

برسيد، بايد براي مقام و مزايايش زحمت بكشيد. 
اصلچهارم:

اگر فكر مي كنيد، آموزگارتان سختگير است، سخت در 
اشتباه هستيد. پس از استخدام شدن متوجه خواهيد 

شد كه رئيس شما خيلي سختگيرتر از آموزگارتان است 
چون امنيت شغلي آموزگارتان را ندارد. 

اصلپنجم:
آشپزي در رستوران ها با غرور و شان شما تضاد ندارد. 
پدربزرگ هاي ما براي اين كار اصطلاح ديگري داشتند، 

از نظر آنها اين كار »يك فرصت« بود. 
اصلششم:

اگر در كارتان موفق نيستيد، والدين خود را ملامت نكنيد، 
از ناليدن دست بكشيد و از اشتباهات خود درس بگيريد. 

اصلهفتم:
قبل از آنكه شما متولد بشويد، والدين شما هم جوانان 
پرشــوري بودند و به قدري كه اكنون به نظر شــما 

مي رسد، ملال آور نبودند. 

7 اصل اساسي بيل گيتس 

بر اســاس يك تحقيق جديد، پير شــدن سريع 
 مي توانــد نشــانه اي از خطــر ابتلا به ســرطان 

باشد. 
به گزارش ايسنا، بر اساس گفته هاي دانشمندان، 
در افرادي كه با افزايش ســرعت پير شدن روبه رو 
هستند، سن زيستي بالاتر از سن زماني است. اين 

اختلاف مي تواند به عنوان ابــزاري براي آزمايش 
زودهنگام خون و تشخيص سرطان مورد استفاده 

قرار بگيرد. 
 محققان دانشــگاه نورث وســترن در شــيكاگو 
به جاي واژه ســن زيســتي از ســن اپي ژنتيك 
استفاده مي كنند. اين موضوع بر اساس اين تئوري 

است كه ســن زيســتي به ميزان زيادي بازتابي 
از تغييرات اپي ژنتيكي اســت كه بدون تغيير در 
رمزهاي DNA ژنــوم افراد را تحــت تاثير قرار 
مي دهد. در افراد ســالم، تفاوت اندكي بين ســن 
زيستي يا ســن اپي ژنتيكي و ســن زماني وجود 
دارد اما در افرادي كه مبتلا به ســرطان هســتند 

ايــن تفاوت زيــاد اســت و در افرادي كــه بر اثر 
 ســرطان از دنيا مي روند اين تفاوت بسيار بيشتر 

مي شود. 
محققان در ايــن مطالعــه ســن اپي ژنتيكي را 
 با اســتفاده از فرمولي كه 71 شــاخص خوني را 

مدنظر قرار مي داد، اندازه گرفتند. 


